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Voorwoord 
Voor u ligt de scriptie ‘invloed van Farm to Fork op keuzes van de boer’. Het onderzoek voor deze 

scriptie is uitgevoerd bij een aantal boeren in Nederland en Roemenië. Deze scriptie is geschreven in 

het kader van het afstuderen aan de Aeres Hogeschool te Dronten en hierbij is een vraagstuk gebruikt 

van mijn stagebedrijf Agrifac Machinery B.V. Vanaf november 2021 tot en met juni 2022 ben ik bezig 

geweest met het onderzoek en het schrijven van mijn scriptie.  

Samen met mijn stagebegeleider, Rens Albers en mijn afstudeerbegeleider vanuit school Marjan 

Dirksen zijn we tot de onderzoeksvraag gekomen. Door de begeleiding en de antwoorden op mijn 

vragen kon ik verder met het onderzoek.  

Bij dezen wil ik mijn begeleiders bedanken voor de fijne begeleiding en hun ondersteuning tijdens het 

traject. Hierbij wil ik vooral Rens Albers bedanken voor het doorlezen van de scriptie en goede 

feedback te geven. Ook voor de keren dat hij tijd heeft gemaakt om te sparren over de scriptie. Ik wil 

ook Marjan Dirksen bedanken voor de begeleiding en de ondersteuning wanneer ik vastliep.  

Ik wens u veel leesplezier toe. 

Sanne Dijkstra – Geertsema  

Steenwijk, 3 juni 2022 
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Samenvatting  
De wereldbevolking groeit en daarbij ook de vraag naar voedsel. De manieren om voedsel te 

produceren wordt doormiddel van wet- en regelgeving steeds moeilijker, hierdoor weten agrariërs 

niet waar ze aan toe zijn. Boeren moeten keuzes maken om hun geld goed te investeren, maar op 

welke manier draagt wet- en regelgeving bij op de keuzes van de ondernemer? In hoeverre is de 

ondernemer van de regelgeving en technieken op de hoogte? Naar aanleiding van deze vragen is de 

volgende hoofdvraag ontstaan: ‘Wat is het kennisgat van de boer met betrekking tot regelgeving, 

techniek en acceptatie rondom gewasbescherming?’ 

De belangrijkste resultaten zijn de verschillen op het gebied van wet- en regelgeving, techniek en 

acceptatie omtrent gewasbescherming. De belangrijkste verschillen op het gebied van wet- en 

regelgeving zijn de verschillen in de opvattingen van maatregelen van de landen. In Nederland zijn er 

veel verschillende maatregelen waar streng op gecontroleerd wordt, waardoor ondernemers de druk 

voelen om te investeren in nieuwe technieken om aan de maatregelen te voldoen. In Roemenië zullen 

de maatregelen de aankomende jaren volgen aan die van Nederland. Dit omdat er middels de Farm to 

Fork strategie plannen geschreven zijn waar heel Europa in 2030 aan moet voldoen. Op het moment 

voelen de ondernemers geen druk om te investeren, omdat de handhaving in Roemenië niet bekend 

is.  

Het kennisgat bij de ondernemers in Nederland ligt bij de vele maatregelen. Door de veranderende 

maatregelen weten de ondernemers niet waar ze aan toe zijn. Van de nieuwste technieken zijn de 

ondernemers op de hoogte, maar het investeren is soms lastig, omdat er geen duidelijkheid is dat de 

technieken toekomst vatbaar zijn door de snel veranderende regelgeving. De Nederlandse boeren 

worden bij keuzes op het bedrijf beïnvloed door de overheid, werknemers en potentiële opvolgers.  

Het kennisgat in Roemenië ligt bij de opkomende maatregelen waarin geen duidelijkheid is. Er wordt 

niet op regelgeving gecontroleerd waardoor de boeren het niet nodig vinden om te investeren in de 

nieuwste technieken. De keuzes van de ondernemer op het bedrijf worden beïnvloed door eigen 

effectiviteit en financiële mogelijkheden.  

Wanneer er in Roemenië meer controles komen zal er beter worden voldaan aan de maatregelen 

omtrent gewasbescherming. In Nederland moet er een duidelijke lijn komen in de maatregelen. Hier 

kan een vervolgonderzoek naar gedaan worden om te kijken hoe er gecontroleerd kan worden op de 

maatregelen in Roemenië. Ook kan er onderzocht worden hoe er een betere lijn kan komen in het naar 

buiten brengen van de wet- en regelgeving. Dit in Nederland maar ook in andere Europese landen 

zodat de maatregelen in de landen overlappen.  
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Summary  
The world's population is growing and so is the demand for food. The ways of producing food are 

becoming increasingly difficult due to legislation and regulations. As a result, farmers do not know 

where they stand. Farmers have to make choices to invest their money well, but in what way do laws 

and regulations contribute to the choices of the business owner? And to what extent is the farmer 

aware of the regulations and techniques? Following these questions, the following main question 

arose: 'What is the knowledge gap of the farmer regarding regulations, technology and acceptance of 

crop protection?' 

The most important results were the differences in the field of legislation and regulations, technique 

and acceptance of crop protection. The most important differences in the field of legislation and 

regulations were the differences in the countries' views on the measures. In the Netherlands there are 

many different measures that are strictly controlled, so farmers feel the pressure to continue investing 

in new techniques in order to comply with the measures. In Romania, the measures will follow those 

of the Netherlands in the coming years. This is because, through the Farm to Fork strategy, plans have 

been written for all of Europe to comply with by 2030. At the moment, the farmers do not feel any 

pressure to invest, because the enforcement in Romania is not known. 

The knowledge gap among farmers in the Netherlands lies in the many measures. The measures mean 

that farmers do not know where they stand. The famers are aware of the latest techniques, but 

investing is sometimes difficult because there is no clarity about whether the techniques are future-

proof because of the regulations. Dutch farmers are influenced by the government, employees and 

potential supervisors when making choices on the farm.  

The knowledge gap in Romania lies with the emerging measures where there is no clarity. There is no 

control on regulations which makes it unnecessary for farmers to invest in the newest techniques. The 

choices of the business owners on the farm are influenced by their own effectiveness and financial 

possibilities.  

When there are more controls in Romania, the measures concerning crop protection can be better 

complied with. In the Netherlands, there must be a clear line in the measures. A follow-up study can 

be done to see how the measures in Romania can be controlled and how a better line can be drawn in 

the communication of the legislation and regulations. This in the Netherlands, but also in other 

European countries, so that the measures in the countries overlap.  

 

  



7 
 

Hoofdstuk 1 Wat is Farm to Fork? 

Dit onderzoek gaat in op het kennisgat van boeren op het gebied van regelgeving, techniek en 

acceptatie rondom spuittechniek. Het onderzoek wordt geschreven om meer inzicht te krijgen wat het 

concept Farm to Fork gaat betekenen voor spuitfabrikanten en ondernemers. Hierbij wordt er ook 

gekeken naar de opvatting van Farm to Fork in Europa en worden de verschillende spuittechnieken 

toegelicht. De verandering van techniek kan bijdragen aan een oplossing voor de wet- en regelgeving 

omtrent. Farm to Fork. 

Binnen de landbouw is er veel verandert op gebied van spuittechniek. Er wordt bewuster omgegaan 

met gewasbeschermingsmiddelen en spuittechnieken om zo verbeteringen door te voeren op gebied 

van milieu, waterkwaliteit, voedselzekerheid, menselijke gezondheid en 

arbeidsomstandigheden (Zande, sd). Gewasbeschermingsmiddelen vallen onder de groep pesticiden 

samen met biociden. Binnen de gewasbeschermingsmiddelen vallen de herbicide, fungiciden en 

insecticiden. In het onderzoek wordt er niet ingezoomd op biociden omdat deze geen betrekking 

hebben op levende planten (Fytoweb, 2015).  

In 2030 moet de CO2 uitstoot in Europa met 55% worden teruggebracht ten opzichte van 1990. Dit is 

volgens de Green Deal opgesteld door de Commissie Von der Leyden. Het uiteindelijke doel is om in 

2050 Europa het eerste klimaat neutrale continet te maken (Europa Nu, sd). Voor de landbouw zijn er 

twee strategieën, Farm to Fork (F2F) en Biodiversiteit (BD) (Jongeneel, 2021). De biodiversiteit moet 

behouden worden en er moet minder impact zijn op de mondiale ecosystemen (Green Deal, 2015). 

De Farm to Fork strategie is een concept door de Europese commissie is opgesteld wat inhoudt dat in 

2030 de gewasbeschermingsmiddelen met 50% zijn afgenomen, het gebruik van meststoffen met 

20% verminderd is, 25% van de landbouw in Europa biologisch is, en dat de verkoop van 

antimicrobiële1 middelen voor landbouwhuisdieren met 50% verminderd is (Groen Kennisnet, 2020). 

Het rapport gaat alleen in op de 50% afname van gewasbeschermingsmiddelen. In dit onderzoek wordt 

er alleen ingegaan op het reduceren van gewasbeschermingsmiddelen tot 50%. 

1.1 Onduidelijkheden wet- en regelgeving 
De onduidelijkheden die spelen bij agrariërs, zijn de veranderende wet- en regelgeving met betrekking 

tot het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen. De ondernemer moet op deze wet- en regelgeving 

anticiperen met daarbij de snel veranderende technieken op de markt. Doordat de wet- en regelgeving 

onduidelijk is, is het voor de ondernemer moeilijk om een keuze te maken waarin geïnvesteerd moet 

worden. Ook fabrikanten kampen met deze vraag en weten niet hoe ondernemers op de regelgeving 

inspelen en hoe bekend ze zijn met de verschillende technieken. Om dit vraagstuk te beantwoorden 

moet er eerst gekeken worden hoe dit ontstaan is.  

De afgelopen jaren is er veel veranderd met oog op de wet- en regelgeving van spuittechniek. Veel 

agrariërs zijn onzeker over de wet- en regelgeving en weten niet hoe hierop ingespeeld moet worden. 

Wat de regels precies inhouden en in hoeverre de agrariërs weten wat de impact is van de wet- en 

regelgeving is onbekend. Bedrijven proberen in te spelen op de onduidelijkheden doormiddel van 

informatieve bijeenkomsten (Wiepkema, 2019). 

Zoals eerder beschreven staat in de Farm to Fork strategie moet het gebruik van 

gewasbeschermingsmiddelen dalen met 50% ten opzichte van 1990. Om deze doelen te behalen 

worden de huidige middelen herzien (Pees, 2020). Doordat ook de prijzen voor 

gewasbeschermingsmiddelen toenamen met 50% in 2021 ten opzichte van 2020, willen ondernemers 

 
1 Middelen als antibiotica, antivirale middelen en antischimmelmiddelen. 



8 
 

de hoge kosten ook reduceren (Dodde, 2021). Ook mogen er steeds minder 

gewasbeschermingsmiddelen gebruikt worden waardoor de kans op resistentie in een onkruid groter 

is. Resistentie ontstaat als een gewasbeschermingsmiddel eenzijdig gebruikt wordt of in de verkeerde 

verhouding wordt gebruikt. Hierdoor kan aan het begin van de teelt al een resistent onkruid in het 

gewas zitten waardoor het spuiten van gewasbeschermingsmiddelen niet werkt (Rooijen, 2019). 

De Farm to Fork strategie zal een grote impact hebben op ondernemers die gebruik maken van 

gewasbeschermingsmiddelen en fabrikanten die veldspuiten verkopen. In dit rapport wordt daarom 

onderzocht hoe Europese landen de Farm to Fork strategie aanpakken en welke regels overlappen. 

Vervolgens wordt er gekeken wat er voor de agrariërs nog onbekend is en hoe de politiek denkt over 

de wet- en regelgeving. Ook wordt er gekeken welke technieken beschikbaar zijn en welke technieken 

bekend zijn bij de agrariërs. Nadat er antwoord gegeven is op deze vragen kan het gedrag van agrariërs 

geanalyseerd worden.   

1.2 Wat is Farm to Fork.  
Om antwoord te kunnen geven op de vraag wat de Farm to Fork strategie inhoudt moet er onderzoek 

gedaan worden wat de Farm to Fork strategie is. De Farm to Fork strategie is opgesteld door de 

Europese Commissie en houdt in dat er in 2030 50% minder gewasbeschermingsmiddelen gebruikt 

worden dan het gemiddelde van de jaren 2015, 2016 en 2017. Dit wordt gemeten door te kijken naar 

het aantal verkochte middelen (European commission, sd). Het lastige aan de strategie is de 

onduidelijkheid. Er is een getal van reductie gegeven, maar niet een oplossing om te 

reduceren. Hierdoor hebben landen allemaal een verschillende opvatting (Foote, 2020). Om 50% 

minder gewasbeschermingsmiddelen te gebruiken kunnen er verschillende maatregelen genomen 

worden. Deze maatregelen zullen ook kosten met zich meebrengen. Dit is te vinden in het rapport over 

milieueffectiviteit en kosten van maatregelen gewasbescherming (J. Spruijt, 2009). 

De Farm to Fork strategie is door de Eurocommissaris Frans Timmermans opgesteld. Niet iedereen is 

blij met de nieuwe maatregelen van Timmermans. In verschillende mediabronnen is kritiek te lezen op 

Timmermans. Zo wordt er in boeren business geopperd dat de strategie een aantal maanden is 

achtergehouden. De effecten van de strategie zijn in Augustus 2021 gepubliceerd terwijl het plan in 

Januari 2021 al klaarlag. De maandenlange vertraging in het publiceren van deze plannen heeft ertoe 

geleid dat er minder lang voorbereid kon worden op deze strategie (Lugtenburg, 2021). 

De Farm to Fork strategie zal niet alleen maar positieve effecten hebben op de economie en het milieu. 

Door het gebruik van minder spuitmiddelen en meer biologische landbouw zal er ook minder voedsel 

geproduceerd worden (Burgers, 2021). Minder voedsel produceren (ongeveer 10% daling) betekent 

minder voedsel in de supermarkten waardoor de consumentprijs flink zal stijgen (ongeveer stijging van 

10%) (Vilt, 2021) (Vilt, 2021). 

De percentages van de productieverlaging zijn door de WUR onderzocht. Hierbij is er aan de hand van 

verschillende scenario’s onderzocht wat de percentages zijn van de productieverlaging bij instellingen 

van de Farm to Fork regels. Hierbij kwam een verlaging van 10-20 procent als uitkomst. Dit leidt niet 

alleen tot een verlaging van een productie maar ook een afname van de kwaliteit van producten 

(Bremmer, 2021). 

Media denkt ook wanneer het plan van Farm to Fork wordt doorgezet de landbouwgrond die in Europa 

verdwijnt, buiten Europa beschikbaar zal komen om toch de wereld van voedsel te kunnen voorzien. 

Hierdoor zal Europa meer producten moeten importeren die eerst in het eigen continet geproduceerd 

werden. Hierdoor zal het probleem alleen verplaatst worden. Het uiteindelijke doel van de Farm to 
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Fork strategie is om in 2030 de uitstoot van CO2 in Europa te halveren en in 2050 CO2 neutraal te zijn. 

Hierbij worden de veranderingen buiten Europa niet mee gecalculeerd (GroentenNieuws, 2021). 

1.3 Hoe spelen Europese landen in op de Farm to Fork strategie. 
Voor de invulling van de Farm to Fork strategie heeft elk Europees land een action plan geschreven. In 

dit action plan staat hoe het land voor een reductie van 50% gewasbeschermingsmiddelen gaat zorgen 

in 2030. Hierbij wordt er gesproken over het gebruik van PPP’s ook wel plant protection products. Per 

land zijn er andere opvattingen waarbij de overeenkomsten van de opvattingen zijn samengevat en 

beschreven (Europese commissie, sd). 

Van de 27 National Action Plans zijn er 10 rapporten doorgenomen. Dit waren de landen België, 

Bulgarije, Denemarken, Duitsland, Frankrijk, Hongarije, Nederland, Polen, Roemenië, Tsjechië. Bij het 

vergelijken van deze rapporten waren er een aantal overlappende maatregelen. Deze maatregelen zijn 

gegroepeerd en hieronder toegelicht. 

Milieu en gezondheid 

Alle landen willen werken aan milieu en gezondheid van het land. Denk hierbij aan betere 

omstandigheden voor personeel betere kwaliteit van drinkwater. Beter leven voor de organismen en 

behouden van de biodiversiteit. Bij bijna alle landen stond deze doelstelling in de lijst met uitzondering 

van Frankrijk. De maatregel is opgesplitst in verschillende punten. 

- Om de risico’s van het milieu in te beperken moet er minder residu van 

gewasbeschermingsmiddelen in oppervlakte- en drinkwater aanwezig zijn. Dit is een belangrijk 

actiepunt voor alle landen met uitzondering van Roemenië en België.  

- Ook willen de landen Denemarken, Bulgarije, Duitsland, Hongarije, Polen en Tsjechië dat er 

minder residu van gewasbeschermingsmiddelen in voedsel zit.  

- Roemenië, Bulgarije, Duitsland, Hongarije, Tsjechië en Frankrijk richten zich op het inperken 

van de risico’s van gewasbeschermingsmiddelen en de impact op het milieu. Hierbij is het 

behouden van de biodiversiteit belangrijk. Bij de biodiversiteit wordt er gericht op micro-

organismen, dieren, insecten en planten.  

(Geïntegreerde) bestrijding ziekten en plagen 

- Geïntegreerde bestrijding is een manier van duurzame landbouw door te streven naar 

minimale afhankelijkheid van chemische gewasbeschermingsmiddelen tegen ziektes en 

plagen.  

- Door het gebruik van niet-chemische middelen zijn er minder problemen met de aanwezigheid 

van residu van gewasbeschermingsmiddelen in voedsel en is er minder kans op resistentie van 

middelen. (Kogel, sd)  

- Mechanische onkruidbestrijding is ook een onderdeel van niet-chemische gewasbescherming. 

Mechanische onkruidbestrijding kunnen machines zijn als onkruidbranders, schoffels, wiedeg, 

etc. (Rijksoverheid, 2019) De landen die hieraan willen werken zijn Roemenië, Bulgarije, 

Duitsland, Hongarije en Polen.  

Aanvullende maatregelen. 

- Een punt van Roemenië, Nederland, België, Bulgarije en Polen is het invoeren van trainingen 

aan gebruikers, distribiteurs en adviseurs. Naar aanleiding van de trainingen kunnen de 

deelnemers een certificaat ontvangen. 

- Het inspecteren en keuren van machines die in gebruik zijn kunnen ongevallen voorkomen. De 

machines kunnen dan eens in de drie jaar geïnspecteerd worden. Dit is een voorstel van de 

landen Denemarken, Nederland, Polen, Duitsland en Frankrijk.  
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- Ook werd er door Denemarken, Polen en Roemenië een voorstel gedaan over strengere of het 

opnieuw keuren van de te gebruiken gewasbeschermingsmiddelen. De herziening vindt 

tenminste eens in de vijf jaar plaats, (NVWA, 2021) maar deze landen leggen hier specifiek de 

aandacht op. 

 

Als laatste hebben Nederland, België, Bulgarije, Duitsland, Hongarije en Polen en doelstelling om 

meer informatie te delen met burgers en het grote publiek. Dit omdat veel mensen denken dat er 

schadelijke effecten van gewasbeschermingsmiddelen zijn op de gezondheid van de mens. Door 

goede communicatie tussen boeren en burgers moet er duidelijkheid geschept worden over de 

effecten van gewasbeschermingsmiddelen (Europese commissie, 2021). 

1.4 Verschillende spuittechnieken 
De afgelopen jaren is er veel veranderd in de agrarische sector in Nederland wat betreft spuittechniek 

en de regelgeving. In 2018 is de wetgeving veranderd waarbij 2019 werd gebruikt als overgangsjaar 

om deze wetgeving te realiseren. Vanaf 2018 lag de focus in Nederland meer op de reductie van drift. 

Bij watervoerende sloten moet er gebruik gemaakt worden van teeltvrije zones. Op het gehele perceel 

moet er gebruik gemaakt worden van doppen met minimaal 75% driftreductie, kantdoppen, een 

dophoogte van max. 50 cm en spuiten bij max. 5 m/s wind (Remijn, 2019). Ook moeten veldspuiten 

voorzien zijn van een drukregistratiesysteem. Een drukregistratiesysteem is een sensor die elke 10 

seconden de spuitdruk meet doormiddel van een druksensor. Een drukregistratiesysteem moet aan 

de volgende eisen voldoen: Een uur lang de druk loggen van de bespuitingsapparatuur elke 10 

seconden van het uur. De registratie moet 0,1 bar nauwkeurig zijn. Op het moment van bespuiten 

wordt de druk alleen geregistreerd. In het veld moet de druk direct af te lezen zijn (Homburg-holland, 

2018). Machines die gebruik maken van drift reducerende technieken of die 90% drift reducerende 

doppen hebben bij 3 bar hebben geen registratieplicht (Boom, Drukregistratie, 2018).  

Om het gebruik van 50% minder gewasbeschermingsmiddelen in 2030 te realiseren moet er gebruik 

gemaakt worden van verschillende spuittechnieken. Nieuwe spuittechnieken kunnen met minder 

middelen per hectare dezelfde of meer opbrengst van gewas behalen. De technieken hieronder richten 

zich op middel besparing wat geschikt is voor de regelgeving van Farm to Fork (Remijn, 2019). Dit zijn 

de technieken waarbij er geen gebruik gemaakt hoeft te worden van drukregistratie. 

- Luchtondersteuning. 

- Sleepdoek. 

- Luchtvloeistofdoppen. 

- Magnetiseren van vloeistof. 

- Spuitdoppen met 90% driftreductie bij meer dan 3 bar.  

- Verlaagde boomhoogte in combinatie met 25 centimeter dopafstand. 

- Verdubbeling van teeltvrije zone. 

- Plant specifiek spuiten (Boom, Drukregistratie: dit zijn eisen vanaf 2019, 2018). 

Andere technieken die gebruikt kunnen worden om middel te besparen zijn: 

- Rijbespuiting. 

- Spuiten met taakkaarten. 

- Sectie control.  

- Camerasysteem.  
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1.5 ASE-model 
In de agrarische sector speelt er veel op het gebied van spuittechniek. Door de snel veranderende wet- 

en regelgeving is het lastig bij te houden wat de regels voor invloed hebben op de bedrijfsvoering van 

de ondernemers. Bij boeren en bij fabrikanten zit er een kennisgat wat de wet- en regelgeving 

betekent. Boeren weten niet welke wet- en regelgeving invloed hebben op het bedrijf.  

 

 

Figuur 1 ASE-model (Bron: Wesselman) 

 

Aan de hand van het ASE-model (figuur 1) wordt er gekeken welke barrières er spelen waardoor het 

gedrag van de boer wordt gevormd. Ook wordt doormiddel van de houding, het gedrag en 

zelfvertrouwen het gedrag gevormd. Hierbij spelen ook andere factoren een rol zoals de externe 

variabelen, vaardigheden en barrières. Allereerst wordt er gekeken naar de attitude, sociale invloed 

en eigen effectiviteit (Wesselman, 2019). 

1.5.1 Attitude 
De attitude, sociale invloed en eigeneffectiviteit gaan over hoe een persoon beïnvloed wordt.  

De attitude komt tot stand op basis van ervaringen. Wanneer er een positieve ervaring geweest is, is 

de attitude ook positief. Ook is de attitude gebaseerd op gewoonten en overtuigingen. Bijvoorbeeld ik 

moet investeren in nieuwe spuittechniek anders loop ik te veel achter. Hoe de attitude gevormd wordt 

verschilt per persoon. Er zijn verschillende beliefs om een attitude te vormen:  

- Cognitieve beliefs: gerelateerd aan kennis.  

- Affectieve beliefs: gerelateerd aan gevoel en emotie. 

- Conatieve beliefs: gerelateerd aan gedrag. 

De attitude is dus de houding ten opzichte van gedrag en wordt gevormd door ervaringen en 

verschillende beliefs. 

1.5.2 Sociale invloed 
De sociale invloed is de mening van anderen die een rol spelen met het vormen van gedrag. De sociale 

omgeving heeft door verschillende manieren invloed op de mens:  

- Via subjectieve norm: dat is hoe de omgeving een verwachting heeft en hoe het gedrag 

verandert om aan de norm te voldoen.  
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- Via sociale steun: wanneer gedrag wordt afgekeurd wordt er twee keer nagedacht om in het 

vervolg hetzelfde te doen. Bij positieve steun wordt ook het gedrag aangepast.  

- Via sociale druk: Het ervaren van druk zorgt voor het doen van iets wat liever niet gedaan 

wordt. 

- Via modelling: Het gedrag van iemand nadoen omdat diegene als voorbeeld wordt gezien. 

1.5.3 Eigen Effectiviteit 
Eigen effectiviteit betekent dat jijzelf in staat moet zijn om gedrag goed uit te voeren. Hier gaat het om 

wat er gedacht wordt te kunnen en niet wat er werkelijk gedaan kan worden. Als er geloofd wordt in 

het eigen kunnen verandert de intentie van gedrag. Hierbij zijn twee factoren te onderscheiden:  

- Control beliefs: de mate waarin mensen denken zelf de capaciteiten en mogelijkheden hebben 

om gedrag uit te voeren (kennis en vaardigheden).  

- Power of control: de mate waarin de persoon deze factoren denkt te kunnen beïnvloeden. 

Externe variabelen hebben invloed op intenties en gedrag. De externe variabelen van het gedrag van 

de agrariër en de fabrikanten zijn invloeden van de omgeving. Dit is de regelgeving en de veranderende 

techniek. Daarom wordt er eerst gekeken naar de veranderingen binnen de politiek en daarbij de wet- 

en regelgeving. Ook wordt er daarom gekeken naar de veranderende techniek en hoe dit invloed heeft 

op de keuzes van de boer. 

Er zijn diverse barrières op het gebied van spuittechniek. Door deze barrières in kaart te brengen wordt 

het gedrag van de ondernemer beschreven. De eerste barrière is de regelgeving. De wet- en 

regelgeving verandert snel waardoor er soms niet op geanticipeerd kan worden. De wetgeving is niet 

altijd duidelijk, wordt soms laat bekend gemaakt en de regelgeving gaat snel in. De regels in Europa 

komen niet overeen met alle landen. Ook veranderen de technieken binnen de spuittechniek zo snel 

waardoor er niet op geanticipeerd kan worden. De technieken zijn ook niet altijd bekend genoeg 

waardoor er getwijfeld wordt of de technieken voldoen aan de maatregelen of de investering waard 

is. Het kennisgat van de boer op het gebied van de acceptatie is ook onbekend. Willen boeren geen 

nieuwe spuit kopen omdat het te veel geld kost, heeft de boer er de capaciteit niet voor, hebben de 

eerdere bedrijfsleiders of ouders nog zeggenschap en willen die niet dat er een andere techniek komt. 

Is het merk nog niet bekend in een ander land, Is de boer onzeker over de wetgeving waardoor de 

ondernemer geen stappen durft te zetten. Deze barrières worden onderzocht waardoor het gedrag 

geanalyseerd kan worden (Wesselman, 2019). 

Uiteindelijk wordt er gekeken waar de kennisgaten van de boer zitten op het gebied van regelgeving, 

techniek en acceptatie. Hierbij wordt het afgebakend door bij regelgeving alleen te kijken naar de Farm 

to Fork strategie. Bij de techniek wordt het afgebakend door niet te technieken volledig uit te werken 

en niet merk-specifiek te kijken naar de technieken. Bij acceptatie wordt er alleen gekeken naar de 

factoren die invloed hebben op de keuze van de ondernemer. 

 

1.6 Hoofd- en deelvragen 
Naar aanleiding van de managementvraag vanuit Agrifac is er een algemene hoofdvraag opgesteld:   

Waar zit bij de boer het kennisgat op het gebied van regelgeving, techniek en acceptatie rondom 

spuittechniek? 

Om de hoofdvraag te beantwoorden moet er gekeken worden naar verschillende deelvragen. Zo is de 

eerste deelvraag:   

Wat is het kennisgat op het gebied van regelgeving? 
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Hierbij wordt er gekeken naar wat Farm to Fork strategie en in hoeverre de boer hiermee bekend is.   

Vervolgens wordt er gekeken naar de verschillende technieken die er mogelijk zijn en welke technieken 

bij de boeren bekend zijn? Dit wordt beantwoord doormiddel van de volgende deelvraag:   

Wat is het kennisgat op het gebied van techniek?   

Hierbij wordt er gekeken naar alle verschillende spuittechnieken die er op de markt zijn. Zoals 

camerasystemen, luchtondersteuning, sleepdoek, drukregistratie, etc. Hierbij worden wel de 

verschillende merken genoemd maar wordt er niet ingegaan op één leverancier. Door dit te 

onderzoeken wordt er eigenlijk antwoord gegeven op de vraag: Welke technieken verlangen boeren 

om te kunnen voldoen aan de nieuwe regelgeving? 

Als laatste dan de deelvraag:   

Wat is het kennisgat op het gebied van acceptatie? 

Hierbij wordt er gekeken naar het gedrag van de ondernemer op basis van invloeden. Zijn er sociale 

invloeden van buitenaf die zorgen voor het gedrag van de ondernemer. Heeft de ondernemer geen 

financiële ruimte om te investeren. Of spelen andere factoren binnen het bedrijf een belangrijke rol. 

1.7 Doelstelling  
Het doel van het onderzoek is om een overzicht te creëren waar het kennisgat van de boer zit. Dit kan 

liggen bij de opvattingen van de Farm to Fork strategie, de verschillende spuittechnieken of de 

acceptatie van de ondernemer op de gewasbescherming wet- en regelgeving.  

Door het kennisgat helder te krijgen kunnen fabrikanten en dealers van spuitmachines hierop 

anticiperen met nieuwe technieken en cursussen. Het hoofddoel is om verkopers wegwijs te maken 

met de aanpassingen van de regels en de kennisgaten aan de boer uit te leggen. Zo kan de ondernemer 

investeren in een veldspuit waar de ondernemer meerdere jaren mee vooruit kan.   

De boer kan het rapport gebruiken bij de aanschaf van een spuitmachine om te zien waarop 

geanticipeerd moet worden. Ook kan de verkoper van spuitmachines een goed advies geven zonder 

dat de eindgebruiker een spuit koopt, die zodra die uit de fabriek is al niet meer voldoet aan de huidige 

wet- en regelgeving.  
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Hoofdstuk 2 Materiaal en methode. 
Tijdens het onderzoek is er gekeken naar het kennisgat van de boer op het gebied van regelgeving, 

techniek en acceptatie omrent gewasbescherming. Door verschillende deelvragen te hebben 

beantwoord is er een conclusie getrokken waar het kennisgat van de boer zich bevindt.  

Dit is onderzocht aan de hand van een theoretische kader waarbij gebruik is gemaakt van een 

kwalitatief onderzoek. Er is voor een kwalitatief onderzoek gekozen omdat het een onderwerp is 

waarbij er persoonlijke motivatie nodig is om de vragen goed beantwoord te hebben. De gedachten 

en ervaringen van de ondernemers zijn onderzocht om inzicht te krijgen in het kennisgat omrent 

gewasbescherming. De interviews zijn afgenomen bij acht akkerbouwers/ bedrijfsleiders. Hiervan vier 

boeren in Nederland en vier boeren/ bedrijfsleiders in Roemenië. Deze twee landen zijn met elkaar 

vergeleken om zo inzicht te krijgen in de verschillen van de gedachtes van de ondernemers. Hierbij 

vertegenwoordigd Roemenië Oost-Europa en Nederland West-Europa. De interviews zijn gehouden bij 

klanten van Agrifac. In Nederland zijn de interviews fysiek afgenomen en in Roemenië zijn deze via 

Teams gehouden samen met de vertegenwoordiger van Roemenië ter ondersteuning. De interviews 

zijn opgenomen en volledig uitgeschreven. Van de interviews is een samenvatting gemaakt welke de 

resultaten vormen. De interviews zijn ook opgenomen in de bijlage. De vragen van het interview zijn 

zo open mogelijk gesteld om juiste antwoorden te verkrijgen. De vragen zijn gesteld aan de hand van 

het ASE-model. 

Om achter het kennisgat te komen zijn er vragen gesteld als: ‘Bent u bekend met de Green Deal en kan 

u vertellen wat u denkt dat het inhoud?’ Door open vragen te stellen zijn er eerlijke en uitgebreide 

antwoorden gegeven. Hierdoor is in de conclusie duidelijk geworden waar de kennis over de wet- en 

regelgeving of de verschillende technieken stopt. Ook is duidelijk geworden waar het kennisgat is op 

het gebied van acceptatie. 

Tijdens het interview zijn er toekomstgerichte ondernemers geïnterviewd, dit zijn ondernemers die 

bezig met de wet- en regelgeving en het toekomstig bestendig houden van het bedrijf. De uitkomsten 

van de interviews zijn interessant voor fabrikanten, dealers, verkopers en de overheid. 

De eerste deelvraag is ‘waar zit het kennisgat van de boer op het gebied van regelgeving?’ Hierbij zijn 

in de interviews vragen gesteld om te zien waar de kennisgaten zitten.  

Allereerst is er onderzocht of de ondernemer bekend is met de wet- en regelgeving van spuittechniek. 

Hierbij is er ingezoomd op de geldende maatregelen van het betreffende land. Dit zijn de standaard 

wet- en regelgeving waaraan de boer moet voldoen bij het bespuiten van het land. Vervolgens is er 

gekeken of de ondernemers bekend zijn met de Green Deal en daaropvolgend de Farm to Fork 

strategie. Hierdoor is duidelijk geworden waar de kennis van de ondernemer ophoudt op het gebied 

van wet- en regelgeving. 

De tweede deelvraag is ‘waar zit het kennisgat van de boer op het gebied van techniek?’ Deze 

deelvraag is ook beantwoord door vragen uit het interview. Er is gekeken met welke technieken de 

boer bekend is. Ook is er gepeild welke technieken de boer zou willen gebruiken als andere factoren 

geen rol spelen. Na het uitvoeren van de interviews is het duidelijk geworden van welke technieken 

de boeren op de hoogte zijn en welke technieken wel en niet interessant zijn voor de boer. Hierbij is 

niet merk specifiek gekeken naar technieken.  

De laatste vraag is ‘waar zit het kennisgat van de boer op het gebied van acceptatie.’ Hierbij zijn in het 

interview vragen gesteld om inzicht te krijgen waarom de boer wel of niet inspeelt op de veranderende 

wet- en regelgeving en op de veranderende technieken. Het kennisgat is duidelijk geworden door 
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vragen zoals: ‘welke factoren beïnvloeden de keuzes op het bedrijf?’ Door deze vraag is duidelijk 

geworden wat het kennisgat is en wat boeren drijft om te investeren in technieken. 

De validiteit en betrouwbaarheid van het onderzoek is gemeten door de interviews op de juiste manier 

af te nemen. Dit is gedaan door de vragenlijst die van tevoren was opgesteld te volgen. Bij de resultaten 

zijn de belangrijkste punten uit de interviews gehaald.  

De betrouwbaarheid van het interview is gewaarborgd door het aantal afgenomen interviews. De 

interviews waren ook goed opgesteld waardoor de informatie hetzelfde zou zijn als een ander de 

interviews had afgenomen. Ook zijn de interviews in een korte periode afgenomen waardoor er nog 

geen grote veranderingen waren op het gebied van wet- en regelgeving. 

De resultaten van de interviews hebben gezamenlijk met het vooronderzoek geleidt tot een conclusie, 

waarom ondernemers wel of niet investeren in nieuwe technieken. Ook is er bekend geworden waar 

het kennisgat zit op het gebied van wet- en regelgeving, techniek en acceptatie.  
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Hoofdstuk 3 Resultaten  
Het onderzoek is opgedeeld in drie deelvragen die doormiddel van interviews beantwoord worden. De 

antwoorden op de vragen zijn samengevat voor de landen Nederland en Roemenië. De resultaten zijn 

samengevat aan de hand van de interviews. Wanneer er behoefte is om meer over de resultaten te 

lezen zijn de interviews te vinden in de bijlagen. 

3.1 Resultaten deelvraag 1  
De eerste deelvraag was: ‘Wat is het kennisgat van boeren op het gebied van wet- en regelgeving 

omtrent gewasbescherming?’ 

3.1.1 Roemenië 
De eerste vraag van het interview is: ‘Denkt u dat u op de hoogte bent van de regelgeving op het gebied 

van spuittechniek in uw land en weet u wat de maatregelen inhouden?’  

Hier dachten de meesten van op de hoogte te zijn, alleen kon men niet precies vertellen wat deze 

maatregelen inhielden. Behalve dat er om het milieu gedacht moet worden. Eén van de Roemeens 

geïnterviewden stelde in het interview dat maatregelen vaag voorgeschreven zijn door nationale en 

lokale overheden. Ook dat de machines verder niet gecontroleerd worden en dat hij denkt dat 

Roemenië relatief achterloopt met betrekking tot duurzaamheid. Wel zijn er maatregelen voor de 

opslag van gewasbeschermingsmiddelen. 

Daarna was de vraag of ze bekend waren met de Green Deal.  

Veel van de geïnterviewden heeft van de Green Deal gehoord, echter, de meesten wisten niet wat het 
inhield. Men vindt het een mooi streven, maar kan het moeilijk concreet maken.  

Van de Farm to Fork strategie hadden de ondernemers, op één na nog niets van gehoord. Eén kleinere 

ondernemer die erg vooruitstrevend was wel bekend met de Farm to Fork strategie en kon precies 

uitleggen wat dit ging betekenen voor het land. 

Ook is er aan de ondernemers gevraagd of er een duurzaamheidsgraad vereist wordt van de 

afnemende partij. Dit was nergens het geval.  

3.1.2 Nederland 
De eerste vraag van het interview was: ‘Denkt u dat u op de hoogte bent van de wet- en regelgeving 

op het gebied van spuittechniek in uw land en weet u wat de maatregelen inhouden?’ 

De geïnterviewden dachten hiervan 80-90% van op de hoogte te zijn of zelfs helemaal. Op de vervolg 

vraag over wat de maatregelen inhielden, konden de ondernemers maatregelen benoemen omtrent 

driftreductie, maximale afstand houden tot de sloot, niet alle middelen mogen zomaar gespoten 

worden maar vereisen een specifieke dop en het gebruik van teeltvrijezones. 

Daarna was de vraag of ze bekend waren met de Green Deal.  

De geïnterviewde boeren hadden hier wel van gehoord. Ze wisten dat dit een plan was geschreven 

door de heer Timmermans. Ook wisten ze dat het iets te maken had met CO2-reductie.  

De daaropvolgende vraag was bent u ook bekend met de Farm to Fork strategie. Hier had iedereen 

wel van gehoord, maar niet iedereen kon vertellen wat het inhield. Wel wist iedereen dat het iets te 

maken had met het reduceren van synthetische gewasbeschermingsmiddelen. 
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Ook is er aan de ondernemers gevraagd of er een duurzaamheidsgraad geëist wordt van de afnemende 

partij. In Nederland is er het keurmerk Global G.A.P voor aardappelen. Ook Cosun, afnemer van 

suikerbieten, houdt zich bezig met duurzaamheid van de afgenomen producten. 

3.2 Resultaten deelvraag 2  
De tweede deelvraag is: ‘Wat is het kennisgat op het gebied van techniek omtrent gewasbescherming?’ 

3.2.1 Roemenië: 
Hier werd gevraagd of de boeren op de hoogte waren van de verschillende spuittechnieken. Hier 

dachten de ondernemers van op de hoogte te zijn, maar na de vervolgvraag of ze een aantal technieken 

konden noemen was het lastig. Wel wisten twee ondernemers af van taakkaarten en plant specifiek 

spuiten. De ondernemers wisten dat dit mogelijk was doormiddel van onder andere camerasystemen.  

Op het gebied van precisielandbouw gaven de meesten aan werktuigen via gps-signalen aan te sturen. 

Ook het variabel doseren van middelen op basis van taakkaarten bleek een opkomende techniek, al 

hebben velen twijfels bij de praktische haalbaarheid hiervan.  

Men gaf aan dat de restvloeistoffen in de tank van Agrifac veldspuiten al nagenoeg nihil was. Hierdoor 

maakten ze alleen gebruik van het spoelsysteem om zo de restvloeistoffen uit de tank op het veld uit 

te spuiten. Op de vraag waar ze de spuit schoonmaakten antwoorden ze ook allemaal; in het land. 

Twee boeren hadden een hogedrukreiniger op de spuit om zo de spuit af te kunnen spoelen. Ook was 

er één boer die gebruik maakte van een zogenoemde “bio-box” deze statisch geplaatste bakken breken 

resten van gewasbeschermingsmiddelen middels een natuurlijk proces af. 

3.2.2 Nederland: 
Hierbij was de eerste vraag of de boer gebruik maakt van drift reducerende technieken. Iedereen 

maakte gebruik van verschillende technieken. Dit waren technieken als 25cm dopafstand, verlaagde 

spuitboom, Air Flow, HTA (luchtvloeistofdoppen), pulserende doppen. 

Ook werd er gevraagd of de boeren op de hoogte waren van de verschillende spuittechnieken. 

Iedereen dacht hiervan op de hoogte te zijn en kon spuittechnieken noemen zoals een sleepdoek, 

luchtondersteuning, MacGrow en technieken om plant specifiek te spuiten. 

Daarna werd gevraagd of er gebruik gemaakt werd van technieken voor precisielandbouw. Alle 

Nederlandse boeren reden op GPS. Een aantal waren bezig met drones, taakkaarten en/of 

bodemscans.  

De vraag wat de boeren met de restvloeistoffen in de tank deden werd overal hetzelfde beantwoord. 

Er waren weinig restvloeistoffen over doordat de spuit zo doseert dat ze precies weten wat er in de 

spuit moet. Ook werd de spuit op een onverhard terrein schoongemaakt, in het land of op een speciale 

spoelplaats waar het water in een bak werd opgevangen. Daarnaast voorkomen veel geïnterviewden 

de noodzaak tot grondige reiniging door de opeenvolgende bespuitingen in een seizoen juist te 

plannen. 

3.3 Resultaten deelvraag 3  
De derde deelvraag is: ‘Wat is het kennisgat op het gebied van acceptatie omtrent 

gewasbescherming?’  

3.3.1 Roemenië:  
De eerste vraag van het interview is: ‘ervaar je ook druk vanuit de overheid om te investeren op nieuwe 

technieken?’ Dit was bij Roemenië niet echt het geval. De maatregelen zijn onduidelijk en er wordt 
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niet echt op gecontroleerd. Daarom benoemden de ondernemers ook dat ze geen druk ervaarden 

vanuit de overheid. 

De tweede vraag was: ‘Op welke technieken zou je investeren als geld en andere factoren geen rol 

spelen?’ Iedereen was tevreden met de spuit die ze nu hadden, als ze een techniek moesten kiezen 

was dat het camerasysteem om zo plant specifiek te kunnen spuiten. Ook vonden twee boeren het 

AirFlow systeem interessant. 

De vraag: ‘Hoe kom je aan informatie over nieuwe spuittechnieken?’ werd door iedereen hetzelfde 

beantwoord. Het internet, vakbladen, beurzen en vertegenwoordigers.  

Er bleken weinig externe factoren bij te dragen aan de beïnvloeding van het maken van keuzes op de 

geïnterviewde bedrijven. De ondernemers luisteren wel naar ideeën van anderen alleen maakten 

uiteindelijk zelf de keuzes. Wel zeiden twee boeren dat financiële middelen ook een belangrijke rol 

spelen. 

Het antwoord op de vraag: ‘Wat vind je het belangrijkste omtrent veilig spuiten?’ was dat voorzichtig 

zijn en weten met wat voor middelen en machines er gewerkt wordt. 

3.3.2 Nederland:  
De eerste vraag van het interview was: ‘Ervaar je ook druk vanuit de overheid om door te investeren 

op nieuwe technieken?’ Veel boeren ervaarden dit in zekere zin omdat de boeren niet de ideeën 

konden uitvoeren die ze wilden. De ondernemers voelden zich benadeeld door het beperkte middelen 

gebruik waardoor boeren niet de middelen kunnen doseren die ze willen.  

De tweede vraag was op welke technieken zou je investeren als geld en andere factoren geen rol 

spelen. Dit vonden veel boeren een lastige vraag omdat de technieken en de wet- en regelgeving zo 

snel veranderen. AirFlow was een systeem wat drie van de vier boeren wel wilden opbouwen als het 

op een spuit kon met een boomlengte langer dan 39 meter.  

Ook was er de vraag: ‘Wat vindt u lastig aan de wet- en regelgeving in Nederland?’ Hier was vaak het 

antwoord dat de regelgeving geschreven wordt door mensen die niet uit de praktijk komen. De regels 

worden op papier gezet zonder dat er gekeken wordt naar hoe dit in de praktijk toegepast kan worden. 

Dat er steeds meer regels komen vinden de ondernemers ook erg verwarrend. Er komt steeds meer 

bij, maar er valt niks af. 

De vraag hoe kom je aan informatie over nieuwe spuittechnieken beantwoorde iedereen hetzelfde. 

Via het internet, vakbladen, collega’s, mechanisatiebedrijven, studieclub of vakbeurzen.  

De factoren op het bedrijf de keuzes van de ondernemers kunnen beïnvloeden waren vaak 

werknemers of kinderen. Ook is geld een belangrijk factor, zonder geld kan er niet geïnvesteerd 

worden in nieuwe innovaties. Werkplezier was ook een factor die keuzes op het bedrijf beïnvloeden, 

door goede machines gaat ook het werkplezier omhoog. 

Factoren die de boeren tegenhouden om te investeren in het bedrijf zijn gebrek aan financiële 

middelen en snel veranderende technieken. De ondernemers gaven aan wanneer er een nieuwe spuit 

gekocht was het voelde alsof dit alweer de nieuwe standaard was. Dit door de snel veranderende wet- 

en regelgeving. 

De boeren vinden dat de machinefabrikanten goed bij blijven met de verschillende technieken. Ze 

denken dat dit ook wel moet omdat anders de technieken niet te verkopen zijn. Wel denken de boeren 

dat fabrikanten meer samen moeten werken en niet allemaal het wiel moeten willen uitvinden. Op 

deze manier worden de technieken ook goedkoper. 
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De laatste vraag was: ‘Ervaart u ook druk vanuit de maatschappij om te investeren of uw 

bedrijfsvoering te veranderen?’ Dit was nergens het geval. Iedereen probeerde ook rekening te 

houden met burgers door te kijken naar de spuitmomenten.  
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Hoofdstuk 4 Discussie  
De doelstelling van het onderzoek was om het kennisgat van de boeren te vinden op het gebied van 

regelgeving, techniek en acceptatie omtrent gewasbescherming. Dit is gedaan aan de hand van 

interviews. 

De validiteit van het onderzoek is gewaarborgd door het vooraf opstellen van een interview. Dit is 

gedaan aan de hand van het ASE-model. De barrières van de ondernemer zijn onderzocht aan de hand 

van vragen over het gedrag van de ondernemer en door welke variabelen de ondernemer wordt 

beïnvloed. Tijdens het onderzoek zijn de resultaten gemeten die antwoord geven op de deelvragen. 

Het kennisgat bij de boer is duidelijk geworden in het onderzoek. De boeren die geïnterviewd zijn, 

waren boeren die op de toekomst gericht zijn. Deze boeren zijn aangedragen door Agrifac omdat het 

bedrijf een beeld had van toekomstgerichte boeren. Dit waren boeren die een Agrifac spuit gekocht 

hadden met vooruitstrevende technieken. Dat de boeren toekomstgericht zijn is belangrijk voor het 

onderzoek, omdat een zekere mate van continuïteit van het bedrijf belangrijk is om een overwogen 

antwoord te kunnen geven op de interviewvragen. 

De resultaten van het onderzoek waren zoals verwacht was. Er zijn veel verschillen tussen Nederland 

en Roemenië op de verschillende gebieden.  

De eerste deelvraag is: ‘wat is het kennisgat van boeren op het gebied van wet- en regelgeving omtrent 

gewasbescherming?’ Hierbij waren de belangrijkste resultaten de verschillen tussen de landen. De 

Nederlandse ondernemers waren op de hoogte van de wet- en regelgeving. Dit ook omdat er streng 

wordt gecontroleerd op de wet- en regelgeving en of de ondernemers zich hieraan houden. In 

Roemenië werd er niet gecontroleerd op de wet- en regelgeving waardoor de boeren ook niet op de 

hoogte waren. 

De tweede deelvraag is: ‘wat is het kennisgat van boeren op het gebied van techniek omtrent 

gewasbescherming?’ Hierbij zijn de belangrijkste resultaten dat de boeren in Nederland goed op de 

hoogte waren van de verschillende technieken. Ook investeerden de boeren in de nieuwste technieken 

en maakten hier gebruik van. In Roemenië waren ze ook op de hoogte van de verschillende technieken 

alleen maakten ze nog geen gebruik van de nieuwste technieken. Ook zagen de boeren van Nederland 

meer toekomst in precisielandbouw technieken dan de boeren in Roemenië. Dit betrof technieken als 

het spuiten van middelen doormiddel van taakkaarten en dus op plant specifiek niveau te spuiten.  

De derde deelvraag is ‘wat is het kennisgat van boeren op het gebied van acceptatie rondom 

gewasbescherming?’ Hierbij was het belangrijkste dat de boeren in Nederland de druk voelden vanuit 

de overheid om te investeren in nieuwe technieken om zo aan de regelgeving te voldoen. Dit kwam 

doordat er in Nederland veel controles zijn waardoor de boeren ook moeten voldoen aan de wet- en 

regelgeving. In Roemenië voelden de boeren geen druk van de overheid, er waren geen controles op 

het gebied van gewasbescherming. Hierdoor hadden de boeren ook niet het idee dat het nodig was 

om te investeren in nieuwe technieken.  

In Nederland werden de boeren ook beïnvloed door de eigen omgeving. Dit waren potentiële 

opvolgers, ouders of medewerkers. In Roemenië werden de boeren niet beïnvloedt door de omgeving 

en runden ze de bedrijven vooral op eigen effectiviteit. 

Het onderzoek is niet volledig verlopen zoals gepland. Het was moeilijk om deelnemers voor de 

interviews te vinden. Dit doordat in de periode van het onderzoek ook het landwerk weer begon. 

Hierdoor hadden de boeren geen tijd voor interviews. Doordat er minder tijd was zijn er van elk land 

vier ondernemers geïnterviewd in plaats van vijf. Dit was een bewuste keuze omdat de resultaten van 
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de interviews overlapten. Er is daarom gekozen om geen gebruik te maken van een enquête, omdat 

er voldoende informatie uit de interviews gekomen is. 

Het proces is verder goed verlopen. Door de interviews af te nemen in Nederland en Roemenië is er 

een goed beeld gecreëerd als gemiddelde van Europa. Nederland vertegenwoordigd hierbij West-

Europa en Roemenië Oost-Europa. 

Agrifac heeft de adressen voorgedragen voor de te interviewen boeren. Doordat dit bekende 

contacten zijn van Agrifac kon er ook goed beoordeeld worden of dit vooruitstrevende ondernemers 

waren. Hierdoor is het onderzoek uiteindelijk goed verlopen en heeft het goede resultaten opgeleverd. 
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Hoofdstuk 5 Conclusie  
Het doel van het onderzoek was het vinden van de kennisgaten van de boer op het gebied van 

regelgeving, techniek en acceptatie omtrent gewasbescherming. Niet alleen zijn de kennisgaten 

duidelijk geworden maar ook de verschillen op het gebied van wet- en regelgeving tussen de landen.  

De eerste deelvraag was: ‘Waar zit het kennisgat van boeren op het gebied van regelgeving omtrent 

gewasbescherming?’ Uit de resultaten is gekomen dat er verschillen zitten tussen Roemenië en 

Nederland. Gekeken naar het ASE-Model gaan de barrières die het gedrag van de ondernemer 

beïnvloeden in Nederland vooral over externe variabelen. Doordat de wet- en regelgeving onduidelijk 

is en er steeds meer regelgeving bijkomt, weet de boer niet waar die aan toe is. In Roemenië ontstaan 

de barrières meer door de eigen effectiviteit. De ondernemers denken niet dat de wet- en regelgeving 

erg verandert en hier wordt niet op gecontroleerd. Daardoor kunnen de ondernemers hun spuitplan 

opstellen op basis van eigen effectiviteit. 

De tweede deelvraag was: ‘Waar zit het kennisgat van boeren op het gebied van techniek omtrent 

gewasbescherming?’ Hierbij zijn ook de verschillen tussen Roemenië en Nederland naar voren 

gekomen. In Nederland waren de boeren op de hoogte van de verschillende spuittechnieken. Hierbij 

was het de intentie van de boeren om te investeren en voorop te lopen met technieken om aan de 

wet- en regelgeving te voldoen. De barrières van de technieken lagen dicht bij de barrières van de wet- 

en regelgeving. De boeren wisten niet in welke technieken geïnvesteerd moeten worden om aan de 

snel veranderende wet- en regelgeving te blijven voldoen. In Roemenië waren de boeren ook op de 

hoogte van de technieken. Dit door externe variabelen zoals internet, vakbladen, collega’s en 

vertegenwoordigers. De intentie om te investeren was minder aanwezig dan in Nederland doordat er 

niet op de wet- en regelgeving werd gecontroleerd.  

De derde deelvraag was: ‘Waar zit het kennisgat van boeren op het gebied van acceptatie omtrent 

gewasbescherming?’ Ook hierbij waren de verschillen tussen de landen merkbaar. In Roemenië 

hadden sociale invloeden en externe variabelen geen invloed op de keuzes van de ondernemer. De 

eigen effectiviteit en het financiële aspect had invloed op het gedrag en de keuzes van de ondernemer 

betreft de bedrijfsvoering. In Nederland werden de ondernemers wel beïnvloed met betrekking van 

keuzes tot de bedrijfsvoering. Dit door de overheid, de wet- en regelgeving, werknemers en 

familieleden zoals ouders, broers/ zussen, neven of nichten of kinderen. Dit waren dan vooral de 

potentiële opvolgers of de aandeelhouders. 

De hoofdvraag was: ‘Waar zit het kennisgat bij de boer op het gebied van wet- en regelgeving, techniek 

en acceptatie omtrent gewasbescherming?’ 

Deze hoofdvraag is voor beide landen hetzelfde te beantwoorden. Het grootste kennisgat is het 

kennisgat op het gebied van wet- en regelgeving. Beide landen weten niet wat de maatregelen precies 

inhouden of waar de maatregelen naartoe gaan. Er is geen duidelijke lijn in de maatregelen. Het 

kennisgat op het gebied van wet- en regelgeving moet worden opgevuld. 
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Hoofdstuk 6 Aanbevelingen 
Het kennisgat op het gebied van wet- en regelgeving moet worden opgevuld. In Roemenië moet dit 

gedaan worden door de wet- en regelgeving duidelijker naar voren te brengen. Hierbij is het ook van 

belang dat er op de bedrijven gecontroleerd wordt op de wet- en regelgeving. Wanneer de wet- en 

regelgeving duidelijker is en er beter wordt aangegeven waarom dit belangrijk is, zullen de boeren 

investeren in nieuwe technieken. Met deze technieken kunnen gewasbeschermingsmiddelen 

gereduceerd worden, om te voldoen aan de maatregelen van de Farm to Fork strategie.  

In Nederland moet de wet- en regelgeving duidelijker naar voren worden gebracht. Er zijn veel regels 

in Nederland en er komen steeds meer maatregelen bij. Hierdoor weten de Nederlanders niet hoe 

hierop ingespeeld moet worden. De reden voor veel regelgeving is in Nederland niet goed duidelijk. 

Een betere uitleg van de achtergrond en beweegredenen naar bepaalde maatregelen zou meer begrip 

en ondersteuning van boeren opleveren. Wel investeren de Nederlanders in nieuwe technieken om zo 

goed mogelijk aan de wet- en regelgeving te voldoen. De kennis die Nederland hierdoor heeft 

opgedaan moet verzameld worden en doorgegeven aan andere Europese landen waar deze kennis 

nog minder is. Door goede voorlichtingen is het makkelijker voor de boeren om te investeren in de 

toekomst doormiddel van nieuwe technieken omdat de boeren dan weten waar ze aan toe zijn.  

Wanneer er een vervolgonderzoek opgestart wordt kan er beter gekeken worden hoe de kennis aan 

boeren overgedragen moet worden. Bij het vooronderzoek kan er meer ingezoomd worden op de 

kennisoverdracht van wet- en regelgeving. Hierbij kan doormiddel van een kwalitatief onderzoek 

onderzocht worden hoe boeren op de hoogte blijven van de wet- en regelgeving. Ook kan er 

onderzocht worden wat de beste manier is om kennis over te dragen. Dit eerst binnen Nederland 

omdat er tussen ondernemers veel verschil in kennis van wet- en regelgeving is. Wanneer er duidelijk 

is hoe in Nederland de wet- en regelgeving in één lijn wordt uitgedragen kan deze kennis gedeeld 

worden met andere Europese landen. Hierbij kunnen de Nederlanders ook de voordelen en ervaringen 

van de verschillende technieken delen zodat andere Europese landen weten in welke technieken 

geïnvesteerd kan worden.  

Dit onderzoek moet dan worden uitgevoerd bij verschillende ondernemers. Denk hierbij aan de 

verschillen in bedrijfsgroottes, leeftijd van de ondernemers, gebruik van andere spuittechnieken, 

andere teeltplannen etc. Hierdoor kan er een beter beeld gecreëerd worden van de kennisgaten van 

ondernemers in Nederland.  

Het onderzoek kan ook in andere Europese landen worden uitgevoerd. 
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Bijlage 1. Alexander Degianski Roemenië op 08-04-2022 
Alexander Degianski 

You're a student at which university and which part specialization. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah, well, let’s introduce myself as first. I'm doing agriculture and management that's in Dronten in 

the Netherlands. 

And I'm graduating at the moment. 

And now I'm working at Agrifac at sales support and for my final assignment I'm doing a research on 

the farm to Fork strategy. 

So what it means and that will become clear in this interview, because I need to know what the 

knowledge gap is by the farmers. So, I’m not talking about the law and regulations now. 

 

Alexander Degianski 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK so. 

Who are you and what is your name and what do you do? 

 

Alexander Degianski 

So I'm a farmer, I farm around 10,000 hectares of arable land and forestry, so 5000 hectares of arable 

land, 5000 hectares of forestry. 

And also, currently finishing my PhD thesis on the sunflower. 

I also work for the university. I'm an advisor of director of the University of Timisoara. 

And of Banach University of agricultural science, so that university. 

Currently there was advisor to president of Tymish County. That's a regional county of TYMISH for 

agricultural problems, so I'm very well embedded into the problems of Romanian farms, Romanian 

forests and Romanian laws. 

 

Cristi TEODOR 

And you say you are not important Alex. 

 

Alexander Degianski 

Not quite. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Sounds like you're a very busy man. 

 

Alexander Degianski 

Yeah. Well, actually, sometimes it's much easier to become less busy. Only if you know how to 

practice. Prioritize your problem so that I still need to learn. Because every time I go abroad, I realize 

that all problems, you know, mania that I couldn't have postponed. 
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Can be postponed so. 

It's always time for fun. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so you say you are a farmer and how is the company run by whom? 

 

Alexander Degianski 

So basically, I am both individual farmers. I run my own farm of 500 hectares, and I also manage the 

farm of 5000 hectares, which is an international holding. 

The main company is based in Luxembourg and now I am the farmer in Romania for the study.  

It is run by a uh border directors in which I'm part of, and in the turn of in in internal in Romania I am 

the CEO of the company. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

So you're the CEO and you have employees? How much under you? 

 

Alexander Degianski 

Yes, we have around 62 employees? 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you have a small director in groups, or do you do everything? 

 

Alexander Degianski 

No, no, no. No, no, no, no, that that would that you would find me in the in the insane hospital if I 

would want to do everything. 

No, we have we have CEO, we have technical director, we have IT manager, we have forest manager. 

We have chief accountant, so. 

We are around, uh. 

7 to 8 people who are in the middle management of the company. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

Alexander Degianski 

We have the engineers who run the place, we have the head of the firewood sector, we have the 

head of the storage base. 

 

Cristi TEODOR 

It's actually almost actually a real business is not only a farm with one farmer and a, it's actually a real 

a real professional business. 
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Sanne GEERTSEMA 

Yeah, it's not possible to do it with one person. If you have so many hectares.  

 

Cristi TEODOR 

No. 

 

Alexander Degianski 

Well, theoretically, a friend of mine works 18,000 hectares and he runs the place by himself, but he's 

the owner, he's the main shareholder or the solo shareholder, so he can do as he wants, and he does 

a pretty good job. So sometimes it's possible. 

 

Alexander Degianski 

I see that Sanne it's a little bit shocked about these numbers, but. 

 

Cristi TEODOR 

These are normal numbers in the in our country there. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah, I heard of it. But normally I only see the Dutch farmers and they are pretty small. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And what kind of crops do you grow your farm? 

 

Alexander Degianski 

So on the agricultural side of land, we have a… 

Wait, which is the predominant culture? Then we have rapeseed, sunflower, corn and we have a 

specialty of energetic crops. We have 300 hectares of energetic popular. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Popular. What is that? 

 

Cristi TEODOR 

This is a kind of wood you are growing and for energetic purposes. 

 

Alexander Degianski 

Go. It's basically. Do you know what popular is? 

 

Sanne GEERTSEMA 

No. 
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Alexander Degianski 

So we use it for energetic and purposes to chip it and to send it to big energy users, which have to 

pace your two certificates.  

Because of the energetic crops are zero emissions in terms of carbon footprint, because one cubic 

meter of wood absorbs one metric ton of CO2. So that's why it's zero emissions. 

 

Cristi TEODOR 

They cancel each other. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

 

Alexander Degianski 

Even though even though you burn it after all, after the chipping it. 

 

Alexander Degianski 

Then it recaptures the carbon. So that's why it's zero emissions. 

 

Sanne GEERTSEMA 

That's an interesting product. 

 

Alexander Degianski 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And in what area is your farm in?  

 

Alexander Degianski 

West part of Romania. 

In the West part of Romania, in between the borders of Romania with Serbia and Hungary. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And what type of soil do you have in that area? 

 

Alexander Degianski 

Well, uh, we precisely in all the books of pedology, it's written that in our zone it's a mosaic of soil. 

So, we cannot describe what single we have part subtypes of soil in 100 hectares. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, very different. 
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Alexander Degianski 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And what kind of climate do you have? How much rain falls there in an average year? 

 

Alexander Degianski 

Rain between 500 and 650 millimeters per year. 

My statistic the wettest month is June. The driest is February. 

We have the biggest problem. It's high temperatures during May and June, which basically stops 

growing of wheat and corn, and that is the most important. 

So in terms of high temperatures of May and June, is the limited effector of achieving high quantity 

of crops. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And so where do you sell your products too? 

 

Alexander Degianski 

The highest bidder. 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so that depends.  

 

Cristi TEODOR 

It's a business to business. 

 

Alexander Degianski 

Money has no religion. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you have a degree of sustainability from the supplying part or? 

 

Alexander Degianski 

Be a little bit more precise. What degree of sustainability are you referring to? 

 

Sanne GEERTSEMA 

The product. 

So do you need to be sustainable on your farm? So, with? 

Energy from the sun. Or do you need to reduce your spraying? 

 

Alexander Degianski 

No for now. 
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For now, we do not have that degree of sustainability. Now, three months ago we hired the 

sustainability manager who will go into this aspect. We took countless measures to reduce. 

The impact on the environment to grow our sustainability and resilience of the farm, first of all, now 

we are looking into.  

Solar panels to get independence of energies of energy of electricity, then biomass. It's as I told you, 

it's green energy. We used to heat our farm, and, in that term, we are zero carbon emission. After 

that we are now looking into two aspects to reduce by using modern equipment.  

Reduce the technology the number of active substance of pesticides and that's why I was last week. 

No, this week in Steenwijk. 

At Agrifac to see how many hundreds of thousands of euros Christy will ask me to buy the machines 

and to implement spot spraying on as much as possible. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, now I will ask some questions about the laws and the regulations. 

 

Alexander Degianski 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Uh, so the first one is, are you aware of the current national laws and the regulations concerning 

spraying technology? 

 

Alexander Degianski 

You know, I mean, it's still vaguely described. So, we do not have many regulations that prohibit or 

impose in Romania. Still, we do not have the law that obliges farmers to do regular checks on the 

spaying machines. So, in Romania we are still many years behind in terms of sustainability or 

protection towards environment. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. So, you don't know what a measure until at the moment. There's no. Guideline. 

 

Alexander Degianski 

We have guidelines just for storage for applying, but not in actual work. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

And have you heard of the Green Deal? 

Alexander Degianski 

Yes, I read it in day two when it was published on the EU site. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. Do you know how it affects the spraying technique? Do you know what it means? Or do you 

think what effect it has on your farm? 
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Connecting got lost 

 

Sanne GEERTSEMA 

So you know what the green deal is, the next part is then farmed to fork. Have you heard of that? 

Alexander Degianski 

I know, but five to four guys been and permanently in discussions in commissions at the Ministry of 

Agriculture and we have lots and lots of discussions about this topic. So yes, Farm to fork. 

It's something that it's still not clear for Romania, because Romania uses. 

EU averages 2.4 kilograms of graph active material in terms of pesticides Romania, it's around the 

650 grams of active material, so we are one quarter of US average. 

At our farm, we did the calculation last year we are at 1060 grams of active material, so even our 

farm, which I don't want to say that we are not intensive but not equal, we are intensively ecological 

farming because I don't like to spray just for the sake of spraying. 

The farm to fork strategy that farmers or you should reduce its pesticide use by 50%. Yeah, but it's 

still not clear and nobody knows to tell me if it's 50% out of the EU average case in which Romania 

farmers can even grow in terms of active material or out of each country, because that is the real 

question. 

Sanne GEERTSEMA 

OK. I will talk about it later because I've done some research about it, but I first need to know where 

to knowledge gap is so I will ask other questions.  

What do you find most difficult about the laws and the regulations? 

 

Alexander Degianski 

That they are done before the public consultant consulting the farmers. 

And the people who are writing the laws have no idea what they're talking about, and they do the 

laws. Just out of pure instinct after words, finding problems in applying those laws. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah, they don’t discuss it with farmers. Do you mean? 

 

Cristi TEODOR 

They are not schooled in to be a farmer. 

 

Alexander Degianski 

Yes. 

Exactly. And even now I read something wrong. When I arrived in the in university, 97% out of 

Romanian farmers have no degree in agriculture, 97%. Have zero degrees in agriculture. 

Sanne GEERTSEMA 

That's quite a lot. 
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Alexander Degianski 

Yeah. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So do you experience pressure from the government, how you need to run your farm? 

 

Alexander Degianski 

No, it's just bureaucracy. It's killing everything. I'll give you an example. We want to do irrigation in a 

lot of places. One source is a local river. Another source I want to do a reservoir to build the reservoir 

in September. It will be 4 years when I started. 

You get getting the approvement and paperwork’s, and still it's not finished for getting water from 

the river. It will take approximately Two years and €100,000 spent only on permits. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Wow 

 

Alexander Degianski 

Yeah. So, the bureaucracy, it's idiotic. 

 

Cristi TEODOR 

So for the small farmers, you don't actually have almost no chance to acquire this. 

 

Alexander Degianski 

No, no, no. small farmers do it by themselves. And what happens or it's impossible to do it legally. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And I've read the documents of what the action plan from Romania is about and they are really 

focusing on courses and training. Have you heard of that? 

 

Alexander Degianski 

Who is preparing the trainings? 

 

Cristi TEODOR 

Training with the operator. 

 

Alexander Degianski 

But who? Who is who is planning the trainings? 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah, that's not clear yet, but the action plan from Romania, so how are they going to participate on 

the farm to Fork strategy is for every country that they can decide what they want. 
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Alexander Degianski 

So they decided that they want to school the drivers. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes. 

 

Alexander Degianski 

Because Romanian. 

Alright, we idiotic measure because I don't think that's necessary. I think more necessary is to impose 

in. I don't know how it's in the Netherlands, but in Romania, if I don't know a 3 year old boy wants to 

go and buy 1000 liters of pesticides, nobody will ask him why he needed. 

It's I think that's number one issue is limiting access to pesticides for people that do not have the 

qualification. It's like when you want to take antibiotics, you need to go to doctor, and the doctors 

give you a prescription. 

 

Cristi TEODOR 

At this this actually this this rule exists already in a in a in a in Holland, so you are not even allowed to 

step in a sprayer if you don't have an A certification that you know how to spray. Not only that, you 

know how to drive, but you know how to spray. You have a sort of an application training. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah. And you have there are two steps in. The first one is in the you can drive and the second one is 

you can buy the pesticides. 

 

Alexander Degianski 

Yeah. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And that I think that is what is in the action plan as well with the courses and the trainings. And, for 

to buy the stuff driving and for buying so. 

 

Cristi TEODOR 

I have never heard of them. Did you?  

Alexander Degianski 

Or no. No, no, no, no, no. 

 

Cristi TEODOR 

So then you see a little bit how the regulation is working in Romania. 

 

Sanne GEERTSEMA 

They say they wanted to want to do that before 2030, so they have quite time. 
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Alexander Degianski 

Yeah, well, 2000 that well they announce every year that in two years a new highway will be built 

and never finished. So, I don't believe that. 

Cristi TEODOR 

They can. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And second thing that was in the Romanian actually plan is to try to improve water quality and 

pesticide reduces on food. What do you think about that? 

Have you heard of it? 

 

Alexander Degianski 

Reducing pesticides on the food. 

 

Cristi TEODOR 

No on crops, Alex. 

 

Alexander Degianski 

How 

 

Cristi TEODOR 

To reduce the amount of pesticide in the end product of food. 

 

Alexander Degianski 

Umm well, as I told you, Romania uses a quarter of what you use. So I really don't know what to say 

about this if it's possible. 

But on the other hand, we have the small farmers, which are unknown about what they need to do 

with the pesticides. 

So small farmers in domain are not like small farmers in other parts of Europe in which they use. 

They have consultancy they apply what product is needed? No, a lot of. 

Small farmers for me are the worst possible. 

Sellers for food. I would prefer buying potatoes, carrots from Selgros, Metro Ocean, mega image or 

whatever. Then to buy from a local farmer because the local farmer and this will give you the 

example that I give to everybody of my grandfather. He had, I don't know, 500 square meters of 

potatoes. I prepared he had some leptin ottarsson. 

That's a Colorado beat the Colorado bug. I don't know if you know Sanne, what is that? 

 

Cristi TEODOR 

Yeah, it's a, it's a potato bug. 

 

Alexander Degianski 

Yeah, I prepared him. The this the substance to kill them. And after that he doubled the door just in 
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case. So, it's small farmers and the tendency of overdoing it, so I cannot answer to this question 

because I don't know what they want to do actually. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

Then a small bit about farm to Fork is from the Green Deal. The Green Deal is the plan to reduce 

carbon dioxide by 55% in 2030 and in 2050 the plan is to be even carbon dioxide neutral. 

So the farm to Fork strategy arose from this and it means 50% of crop protection products must be 

reduced in each European country and every European country can write a plan. How are they going 

to comply with it. 

So in Romania, they say we are going to take action for the courses and trainings for driving licenses. 

And the second thing is to protect human health more and the risks posed by users and distributors 

of the spraying products. 

And the last thing that they want to do is to preserving biodiversity and the protecting the 

environmental risk of water, soil and air pollution. 

That's what they say they're going to do. 

 

Alexander Degianski 

Yeah, well.  

Like.  

Every time a politician, right, nice words that sound good, they aren't true. And I'll give you another.  

Think that by diversity in Romania? So, imagine the Idiocracy we have our Poplar plantations. I told 

you 300 hectares.  

In which is basically a forest. 

From 2017 to 2021.  

The there was a law that prohibited us in planting because they said that we don't. We will take good 

agricultural land and turn them into forest, which wasn't the case we planted on the worst land and 

in 2021 with the former Minister, I managed to change this idiotic law.  

And to come back to this, so imagine in our forest biodiversity was something real. It was full of life, 

wild animals. It was full of different kinds of plants. It was captured in carbon. It was captured in 

subsoil residuals, fertilizer residues and they were prohibited it. So, imagine that.  

I'm still very, very skeptical about all the nice words you said there and last but not least. 

Don't forget Green Deal was written in 2010, nineteen in December. If I'm not wrong. 

Don't forget that in 2021, a war had started. 

Which might change all the Green Deal from top to bottom, so still I'm very prudent about it. 

 

Alexander Degianski 

Actually seeing it applying very soon because everybody's already spoke talking about postponing it, 

about. The that we call is bad, but still let's use it for some more years so. 

Not sure about. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Sow, you're skeptical about it. 
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Alexander Degianski 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And I want to talk about reducing pesticides and then with which techniques is it possible. So do 

you know what spraying techniques are available on the market and can you name some 

 

Alexander Degianski 

Well.  

Uh.  

I visited Agrifac, which I believe it's the most technological advance players. I really think I know 

something about spraying techniques.  

So yes, my aim is to and first of all I am an agricultural engineer and I love nature, but I'm also a 

businessman and I love money.  

So.  

In these two terms, I need to reduce impact, both environment and both in money. So that's why I 

want to use as much as possible precision farming. I use GPS on every tractor. I use variable seeding 

and spreading on every equipment and for section control was the most advanced technology 

available for spraying. But now I want to go 10 steps further.  

Into spots spraying. So, I apply herbicide only and the weeds.  

I want to go with qualitative spraying using the HTA technology of Agrifac. So, I use less water but 

with better efficiency.  

So that's why I went to Agrifac and not to other competitors. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

 

Alexander Degianski 

I'm not the guy that is easily excited by new stories, new technologies only if they prove to me of 

what and I tested the Agrifac machine in in my, in our farm and it was very impressive for me. So 

that's why I'm excited about this 

 

Cristi TEODOR 

You are a kind of a seeing is believing. 

Alexander Degianski 

Yes, of course. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So you want a technique that can win your money back? Something like that? 

 

Alexander Degianski 

It's not all about the money, it's also the environment. 



39 
 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. Yeah. 

Then question about your spraying machines. Where do you clean your machines? 

 

Alexander Degianski 

So we have a special filter system which we recuperate the excess the water that remains in them. 

But generally, we sprayed the fields. 

The so we emptied the machine on the fields. 

And now we are going to implement the new feature box system. 

 

Cristi TEODOR 

Ohh I know. OK cool. Because I, uh, I think you it will be the first one I will see in Romania this. 

 

Alexander Degianski 

So OK. 

Cristi TEODOR 

Yeah.  

I'm really, really excited to see it. I asked a lot of farmers if they know what this is. We build bad, we 

call them be or bags.  

And nobody knew what this is. 

Alexander Degianski 

It's a box so. 

Cristi TEODOR 

Yeah, we call them here bio bats. 

 

Alexander Degianski 

Sure. 

 

Cristi TEODOR 

OK, sorry. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you use a personal protective equipment’s like gloves, masks when you fill up the tank? 

 

Alexander Degianski 

Depends on what we spray, because if we have a mono, those. So, let's say we use a van tire bottle 

then normally gloves if we need to.  

Ohh take out.  

Parts of bottle. I don't know. We need to use only half a liter or 200 milliliters. Then I recommend to 

the workers too.  
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To keep our so their eyeglasses. But the whole protective, now that we are not handling Ebola 

viruses. 

 

Sanne GEERTSEMA 

What do you consider is the most important aspect of safe spraying? 

 

Alexander Degianski 

Being careful being aware of what you're doing. Just understanding that you are working with.  

Chemicals that I had the tractor list. I don't know.  

Then, 11 years ago, who cleaned the nozzles with his mouth? He glowed inside of them, and he lived 

in, in the emergency room. So.  

This you, you it it's. I don't know. I'm sure everybody now knows Chris Rock. The guy who got slapped 

by Will Smith. So, Chris Rock has a story you cannot fix, stupid. 

 

Cristi TEODOR 

If you are stupid, you are stupid in each universe. 

 

Alexander Degianski 

Exactly. So regardless of what measures you want to take, people will do sometimes unexplainable, 

stupid, idiotic things. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah. So, think with your brain and then it will go well. 

 

Alexander Degianski 

Yeah.  

Well. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And now I have some a few questions about your social influence and your own effectiveness. 

What is your business drive? 

Connecting got lost again. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So how do you get information on the purchase of new spraying techniques? Have you study club, or 

the sales Representative Cristi tells you? 

 

Alexander Degianski 

Yeah. Well, generally.  

I like to be informed in every way. I read a lot. I have a lot of YouTube channels that I'm watching.  

Ohh, I talked to other farmers. So, Romania. I know that a lot of people see Romania like the Middle 

Ages of Europe, but still, we have very… 
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Cristi TEODOR 

I must contradict you here. It's changing. 

 

Alexander Degianski 

Yeah. No, no, no. But we have, we have a lot of very good farmers who can.  

Conquer them with any western farmer. So, this is obvious. We are just badly influenced by the 

weather, which is not as favorable as your weather, but.  

Generally, the professional farmers have all new technology, and I will invite you Sanne when you 

have the opportunity. Just tell me who when you would like to visit Romania and we can organize a 

trip for you to better understand because.  

I'm sure that you will be shocked in both ways in how good this country is and in how bad in some 

other parties. 

 

Cristi TEODOR 

It can be, yeah, it's a counter. It's a country of contradictions. 

 

Alexander Degianski 

And really, it would be my pleasure to, to have you visiting because I am a big fan of, of learning of 

students, of students wanting to understand. 

I tried numerous times. I give scholarships to even now I'm trying to find the students which? 

I would pay €1000 per month just for them to come and learn, and I'm having real big troubles in 

finding them. 

Sanne GEERTSEMA 

So what drives you to change your business operations? 

 

Alexander Degianski 

Well, the two factors I said, nature and money. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, that's clear.  

And have you other factors that influence your choices on the farm? 

 

Alexander Degianski 

Like what? Give me an example. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Like your employees what they think, how you do things, or your parents or other people from 

outside or. 

 

Alexander Degianski 

They want they can want, but it's not necessarily. I need to do it. 
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Cristi TEODOR 

If I can answer this, if I know you're very well, you will not take advice from other people. 

 

Alexander Degianski 

Yeah, well, I have my personal drive. I have my beliefs. I really believe in Karma in doing good, not 

doing bad and that's this is my basic guideline. Trying to not do idiotic things. So, it's the simplest 

way. It's for me not to be ashamed, to look myself in the mirror. That's my biggest drive. 

 

Sanne GEERTSEMA 

I think that's a good drive.  

Umm do you experience pressure from society to invest in sustainable techniques? 

 

Alexander Degianski 

Yeah, they started now, but.  

It's mostly then goes who have no idea what they're doing. They just want to make some money. I'll 

give you an example. We plan to …. 

At tree in the forest is not popular.  

So, they are not as honest that they want. They are mostly.  

As corrupted as corrupt can be. But yes, the society and the People who are living in the city mostly 

want to have the opportunity to breathe some fresh air. 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And so, your biggest motivation to invest in new techniques is nature and the money? 

Alexander Degianski  
It’s  

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, I guess I run out of questions, I guess. 

Do you have any more points that are you think I need to know? 

 

Alexander Degianski 

I'm sure that they can be some, but now in this sense and no, but anytime feel free to come back 

with questions. 

 

End of the interview 
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Bijlage 2. Catalin Rotaru op 14-04-2022 
 

Sanne GEERTSEMA 

Great. So, I will introduce myself at first. 

I am an intern at Agrifac and I'm studying agriculture and technology and management at the 

moment and then now I'm graduating. And for my graduation project I'm doing research on the farm 

to Fork strategy for Agrifac  

And what it means exactly that will become clearer in the progress. That's because I need to know 

what the knowledge gap is on the farmers and otherwise, I give two much information already and 

then I don't know where the knowledge gap is. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So who are you? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK, my name is Catalin Rotaru. I'm proud manager to Banatagri group. Banatagri Group is a company 

in western Romania.  

We are 10,000 hectares farm in western Romania.  

And let's say my position is prop manager also I'm administrator. From the business. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

Yeah, you are the farm manager off the business? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And how is their company run? You are the boss or? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Here in Romania, we don't have the shareholders from the companies. Let's say they are from other 

country but here the business is run, we are here with 3 administrators also one of the shareholders 

is here, but it's not so involved.  

Only is makes some lobby for the companies, but the business is run by me like the crop manager of 

the farm. And also, we have another administrator for the, let's say accounting and everything. The 

money. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Alright. And the size of the farm was 10,000 hectares? 
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Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, we farming we farm 10,000 hectares microbes and we have also green lands for 5000 hectares.  

But postures or how you call it?  

We have also animals.  

We have cows. Livestock. We have around one thousand 1500. Half of them are there for the milk 

and half of them are there for meat. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

Then you run a diversity farm.  

And what crops do you grow on your farm? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Let's say the main crops they are winter crops the main surface leads winter wheat, winter red.  

More than half of the surface.  

And we have also Barley.  

And for the spring, we have corn maze. We have sunflower and soybean. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And in what area is your farm in? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Is the West side of Romania, I told you before. 

 

Sanne GEERTSEMA 

What is the main type of soil in the area? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Let's say like this. We don't have the best soil at this area, but our soil is mainly Sandy.  

Long sandy, let's say like this.  

The pH is slow. We have the problem with the ph.  

That way we go every time every year we live on it. (Scattering lime or plaster?) 

Let's say more than 10,000 tons per year. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Alright. And what is the climate like? How much rainfalls there? On average year? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

The rainfall on average per year is between 400 and 600 liters per square meters.  

It's very warm in the in the summertime.  

We have more than 40 degrees.  

Let's say in July, August is very dry. 
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Sanne GEERTSEMA 

And where do you sell your products to? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

We sell it. To whom gives the best price 

 

Cristi TEODOR 

I I've heard this answer before. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yeah, I heard it too. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Everywhere in Europe, everywhere we don't have, let's say, somewhere where we send.  

Particularly market. 

 

Cristi TEODOR 

But do you go on a specific market, or you just meet buyers? 

  

Catalin Rotaru (Guest) 

We'll just meet buyers. We put the amount on the market and when we give, when we receive the 

best price, we sell. 

 

Cristi TEODOR 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And uh, is there a degree of system sustainability of the supplying part? So, do they have some 

requirements in terms of sustainability? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

We have also some contracts we requirement of the quality and everything. What we have also our 

shareholders have some factory in Bosnia.  

Who present processing the rape seats for oil, you know? 

Let's say like this all the rate sheet and sunflower is higher lake in our farm.  

Then we sell at directly into that. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

Now I have some questions about the laws and the regulations.  

Do you think you know what laws and regulations for spraying technology there are?  
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Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, they have some regulation, European regulation also Romania also is in Europe. 

Let's say like this and we heard about the Green Deal or something like this, but.  

I hope also to don't use strictly the regulation here in Romania, we don't have some strict regulation.  

But will be in the future maybe. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So you heard of the Green Deal? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you know how it affects your spraying?  

Or is it just, uh, a concept that you don't know what it means? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Not 100% I know what this means 100%, but if the regression will be we confirm it how you say. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And have you heard of the farm to fork as well? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

No. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

I will tell later what it means. 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And what do you find difficult about the last and regulations in Romania? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

They're about they're using pesticide for spraying. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 
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Oh, it's not so difficult to use it.) 

Also, I am understanding this better to have Ecologic farm to don't use so many.  

So many pesticides, but the biggest problem how I see it is by the insects because.  

If the weather is warm and warm, the more the thing sets are growing.  

To go to crop to another one. So, the insects are not eating. Also, if you see some insects from the 

trees now you can find also by in the crops. So, we'll be this. I think it will be the main problem by the 

insects. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes. And as the most difficult to handle the insects without insecticides.  

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes.  

And the more and more insecticides are, let's say, take it out from the market, we cannot find it.  

Who have in this moment we have only one insecticide? What? Which is systemic? Keep it safe. The, 

the crop from through three weeks. And it's only one substance.  

And I think this will be a problem in the future because I don't. I cannot find how to handle this.  

He's like this. The insects on the crops. So, this, I think will be our main problem for us because the 

rate is very sensitive.  

If you don't keep an eye every day on 8 on the crop, you can lose it.  

By insects. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes.  

OK, so now I will explain what Green Deal and farm to fork means because I dove into all the 

paperwork. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Uh, the farm to Fork strategy is emerged from the green deal and the green deal is a plan to reduce 

carbon dioxide by 55% in 2030.  

And by 2050, it is the plan to be even. CO2 neutral in Europe. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And the farm to fork has arisen from this. And that means that 50% of the crop protection products 

must be reduced.  

And each European country can write his own plan. How to comply with this. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

Sanne GEERTSEMA 

It and Romania, they have written the plan and they are focusing on the most important points. They 
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think what they need to do folks on. They said to improvement of courses in driving licenses.  

And the second one is to protect human health more.  

By users and distributors of the spraying products you need a certificate for buying plant protection 

products.  

And the last one is to preserve biodiversity and protecting the environment, risks of water, soil on air 

pollution. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

That is what Romania is going to focus on.  

I hope this introduction gives you a better idea of what the regulations will entail. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

I think in the future we're going ecological, the farmers.  

If we don't make let's say 10 tons of compare those hectares, we're going to make it 2 tones. But I 

think the price will be higher.  

So, we're going to use less pesticide, less production. I don't know how we'll feed the humans.  

Food.  

Because we grow here by year and the food will be less, in my opinion. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes, and people population is growing as well. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so now I'm going to ask some questions about sustainability on the farm. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So how are you dealing with climate and sustainability on your farm? Do you have solar panels or 

other things? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

By sustainability of agriculture, what I see it it's what we started this by fertilizing.  

What we will start to use variable fertilizing to use more fertilizer on the on the fertile soil and less on 

where we have salted the area or lack of water and the soil is not so good. So, what we have now in 

the farm also maybe in the future will be by spraying. We start with to have to make it soil sample 
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from the soil. 

And now we want to grow to be more precise by applying. fertilizer and in the future may be 

pesticides.  

We'll see how it's working with this green on green or green on brown, on the sprayers to use to be 

more sustainable. Let's see like this.  

But we have some European funds for how you say before we, uh, solar panel and windmills. 

Which means we have some project to have it.  

100 windmills here in our farm. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And then a question about spraying techniques, do you know what spraying techniques are available 

on the market? And can you name them song, the newest the techniques? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

How I said before this variable spraying on the crops.  

To use, I see it green on green on brown, but I didn't see it green on green.  

Maybe if you have one machine available.  

And then that way you we have this problem also by wind because it's the very strong wind here in 

the technology of the spraying to use the spraying when the strong winds, this is our main problem 

here in Western Romania.  

That's why we choose Agrifac. One of the reasons. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK  

So what you've heard are the camera systems and variable spraying. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you use task cards?  

For precision farming. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Sorry, can you repeat because it was? 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you use task cards for precision farming? 

Catalin Rotaru (Guest) 

Mostly.  



50 
 

Yes, we have a program from next farming.  

Whom make the task before and also use it for variable fertilizing. We make the task before, and we 

put on the tractor. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Do you make the task maps with drones or? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, we draw before on the computer and then we send it back to the tractor. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

And where do you clean your machines? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

In this moment, we clean it in the field. 

 

Sanne GEERTSEMA 

So you have a water with you and then you spray the boom in the fields. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, we use some substance for cleaning after we finish some spring on the crops. When you change 

the crops, cleaning before but on the field cleaning. 

 

Sanne GEERTSEMA 

That's good. And do you use a personal protective equipment like gloves or masks? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, yes, we use gloves and masks everything. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

And what do you consider is the most important aspects of safe spraying? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Save spraying  

I think the drift is very important to have small drift between the fields less. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so that is the most important to spray when there is less drift. 
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Catalin Rotaru (Guest) 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And do you experience pressure to make your business more sustainable?  

From the outside, from the government or. 

Catalin Rotaru (Guest) 

It's European law also here in Romania, this is the way to go. 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

And then a question about spraying techniques as well. How do you think you can be better kept up 

to date with the changing techniques? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

How I will be kept up to date? 

 

Sanne GEERTSEMA 

You kept up to date with the changing techniques. How do you read when there is a new technique 

available? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Ohh from what I think the news about this.  

From the dealers, from the other farmers, also from the Internet you can find a lot of demos on the 

YouTube.  

I am on every day we let's say we read the papers. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

Then I have some questions about your social influence and your own effectiveness to purchase new 

spray in techniques.  

So, you said the information is coming from a dealer and he read it from news. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

From the Internet also yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes, and. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

And from other technical but last year we didn't go there from the pandemic situation. 
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Cristi TEODOR 

I hope, I hope next year. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes. Also, we want to use the new technology of from every, let's, let's say every machines. 

Sanne GEERTSEMA 

Exactly. So, you are going to Agri technica or something to see what's new. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

What is new? Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And what drives you to change the business operations? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

We want to have better crops than good production. Also, if you don't have the machines right and 

on the on the new technology, you stay behind to the other farmers all the time. You need to have it. 

The new technology in your farm also to grow by year to year grow high, let's say like this.  

That's why we invest a lot in the machines in the last, last years also we invest for we have a plan for 

five years from now.  

To change all our tractors and equipment. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so you are infesting because you think it's needed to be at first with the newest technology? 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

Yes, this is one of the reasons. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

I think I run out of questions. 

Catalin Rotaru (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

I don't know if you have something more to say or things that I need to know. 

 

Catalin Rotaru (Guest) 

If you have somehow in front of us of by knowledge of the new law and regulation, if you have 

something you can send me by email, I will be glad to read some new technology, what will be in the 

future. 
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End of the interview 
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Bijlage 3. Nicolae Pitac op 18-04-2022 
Nicolae had het erg druk dus heeft de vragen zelf beantwoord door het woord document in te vullen. 

Opening questions about the company: 

What is your name?  

Nicolae Pitac. 

What kind of business do you have?  

Vegetable farm. 

How is the company run and by whom?  

It is run by an administrator, Liviu Zagan. 

What is the company’s hierarchy? 

The hierarchy of the company is composed of the CEO, the administration, logistics and financial part 

is at the Bucharest office, followed by the farms with the working points where the farm engineers 

and implicitly the tractor drivers are. 

What is the size of the farm?  

About 11,000 hectares. 

What crops do you grow on your farm?  

Wheat, rape, sunflower, corn. 

What area is your farm in?  

The southern part of the country, around the capital. 

What is the main type of soil in the area? 

Soils are diversified, mainly clay and chernozems. 

What is the climate like? How much rain falls on average each year?  

The average rainfall is around 400 mm / year 

Where do you sell the products to and how are they delivered?  

The products are sold by companies around us that make purchases of grain. 

What is the degree of sustainability of the supplying party? (The buyers' requirements in terms of 

sustainability) 

I have no information about that. 

 

Questions about laws and regulations: 

Are you aware of the current national laws and regulations concerning spraying technology?  

Yes. 
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If not, what do you think the measures entail at the moment?  

Do you make use of drift reduction/agent reduction? 

Yes. 

In what way do you use them?  

These are questions that agronomists have more details about. 

Have you heard of the Green Deal, and do you know how it affects spraying technique (means)?  

No. 

Have you heard of Farm to Fork? 

Yes. 

Can you tell us what you think it will mean for your country? 

It will be an evolution and some help for both the farmer and the final consumer. 

What do you find difficult about the laws and regulations? 

… 

Do you experience pressure from the government?  

The government's requirements are perfectly normal, following the recommendations of the 

European Union. 

Are you aware that Romania wants to focus on courses and training?  

No. 

What do you think about that?  

Do you think it is good that Romania is trying to improve water quality and pesticide residues on 

food? 

Yes, it is a requirement that I believe should be applied at European level. 

Can you explain why? 

 

 

explanation of the farm to fork strategy 

 

Sustainability on the farm: 

 

How are you dealing with climate and sustainability on your farm?  

Quite hard, climate change varies from year to year. 

How are you dealing with climate and sustainability in terms of crop protection? 
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In terms of crop protection, we are doing well, at the moment we have all the resources we need. 

Do you know what spraying techniques are available on the market? (Can you name some) 

Yes. 

Do you use task cards or other forms of precision farming?  

Yes. 

If so, which? 

Trimble. 

Are you now working to apply pesticides more effectively? Do you see a future in this? 

Yes.  

1. Are you looking at better coverage?  

Yes. 

2. Are you looking at better penetration into the crop? 

Yes. 

3. Do you work with drift reduction? 

As far as I know, yes, but more information is needed from agronomists. 

4. Do you provide good water when spraying? PH and quality of water? (Problems with 

water?) 

Yes, we only use quality water 

5. Do you add any spray additives when spraying crops? (Oil or other effluents) 

As far as I can remember we used something like that 

Are you also reducing with?  

- Variable rate application/ Task cards  

We are in the process of using something like this. 

- Spot spray/ camera and or task cards  

No. 

- Drift reduction 

Are you reducing environmental emissions?  

Yes. 

Do you spray residual liquids from the pipes and tank?  

Where do you clean the machine? Drift on the machine and pesticide remains on the machine, so 

where do you wash it off?  

For both questions: the self-propelled ones have a self-rinsing process, and the resulting water / mix 

is spread on the culture. 

Do you use personal protective equipment (PPE)? Gloves, masks, etc.  

Yes. 
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What do you say about the changing techniques for reducing pesticides? 

These are good measures from our point of view.  

What do you consider the most important aspect of safe spraying?  

Use the recommended doses and apply the treatments in optimal environmental conditions 

Do you experience pressure to make your business operations more sustainable?  

Yes. 

If so, by whom and in which way? 

First of all, by us, we are in a continuous competition with us, then of course it is the market with all 

its influences. 

 

 

 

Questions about the different spraying techniques: 

 

Which techniques are interesting for you, and which are not? 

…. 

What would you invest in if money and other factors did not play a role? 

Continuous staff training 

With which technologies do you think you are complying with legislation and regulations now? 

All our technologies are adapted to the legislative requirements, from the preparation of the land to 

the harvest. 

Do you think the current spraying machines are future-proof? 

We do not know if they are ready for the future, but they are ready for the present 

If not, what do you think the next action plans should be? How do you think the machinery 

manufacturers should respond to the changing regulations? 

I think machine manufacturers should anticipate changing regulations. 

How can you be better kept up to date with changing techniques?  

Through the specialized literature. 

Do you experience pressure to invest in new techniques?  

We invest in technology because we want to be better every day. We do the pressure ourselves. 

If so, by whom and in what way? 

What do you yourself think is the best way to use technology?  
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The best way to use the technology is the way recommended by the manufacturer. 

 

Questions about social influence and your own effectiveness: 

How do you get information on the purchase of new spraying techniques? (Study club, sales 

representative, etc.) 

From tutorials, discussions with distributors and neighbors, from the media, salons and exhibitions. 

What drives you to change your business operations? Or not?  

… 

What factors influence your choices on the farm? 

Climatic and economic financial factors 
 
Do you experience pressure from the government to invest or not?  

Do you experience pressure from your own environment to invest or not to invest? 

Do you experience pressure from society? 

For the three questions above, we have the same answer. 

We invest in technology because we want to be better every day. We do the pressure ourselves. 

 

What stops you from investing further in spraying technology?  

Nothing stops us from investing. 

What motivates you to invest in new techniques? 

We are motivated by the fact that the works and treatments we do are of a better quality, the 

working time is shorter and implicitly the expenses are lower. 

 

* During the interview, the questions may differ, and follow-up questions may be asked. 
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Bijlage 4. Laurentiu 20-05-2022 
Sanne GEERTSEMA 

So first I have some questions about the company. 

 

Laurentiu (Guest) 

OK. 

 

Sanne GEERTSEMA 

What kind of business do you have? 

 

Laurentiu (Guest) 

Uh, so we are working in the agriculture we are that, but this means we are working on the field, and 

grow the crops, we have no animals. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK  

And how is the company run? 

 

Laurentiu (Guest) 

The company is run by the family by, so it's a family company and we have around thirteen 

employees.  

Because we are working around 1000 hectares. 

 

Sanne GEERTSEMA 

It's quite a lot. 

 

Laurentiu (Guest) 

But yes, these hectares they are not our proper properties. They are rented for the for the people 

from the village. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK.  

And it in what area is your farm in? 

 

Laurentiu (Guest) 

So we are located in the Western part of Romania and near the border with Serbia and Hungary.  

 

Sanne GEERTSEMA 

And what is the main type of soil in the area? 

 

Laurentiu (Guest) 
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In this area, we have three types of soils.  

Umm, we have chernoziom, psamsoils and sandy. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Well, where do you sell your crops to? 

 

Laurentiu (Guest) 

So we are we are selling the crops to the big companies. There are a lot of international traders here 

around the area.  

The most off the crops are going to them.  

That means the North African countries.  

And Oriental countries. 

 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And what kind of crops do you grow on your farm? 

 

Laurentiu (Guest) 

We are growing winterweat, barley, rape oil seed and corn and soya bean. 

During the summertime we have some crops like a soya bean or like a legume. 

If we grow plants like a soya bean which are fixing the nitrogen in soil that means is not necessary to 

cover all the surface. 

 

Sanne GEERTSEMA 

Does the supplying part have a degree of sustainability? So, do they have some rules? 

 

Laurentiu (Guest) 

That big companies, which we are working with the international companies, they have a lot of 

standards you know.  

Because they must sell that product outside of the country they have, let's say, how I saw like they 

have a kind of international sustainability and carbon certificate. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And then I have some questions about the laws and regulations of spring. Are you aware of the 

current national laws and regulations concerning spraying technology? 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes.  

There are not so complicated. Let's say there and quite.  

It's nothing different. It's nothing very hard to do. 

 

Sanne GEERTSEMA 

What do you think the rules are at the moment? 
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Laurentiu (Guest) 

Uh, the last regulation that this is quite strict, you know.  

They said it's important to care about the environment.  

And we must respect a lot of rules to protect the environment.  

 

Laurentiu (Guest) 

I think they are the same in in every country from Europe.  

The difference is that in Romania is just on the beginning of the road and we start implement just 

step by step. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And do you make use of drift reduction techniques? 

 

Laurentiu (Guest) 

What means drift reduction techniques in your in your opinion? Because I want to understand the 

question. 

  

Sanne GEERTSEMA 

OK. I guess it's something like air flow that pushes the pesticides down, so it won’t be dragged away 

with the wind. 

 

Laurentiu (Guest) 

I like an air flow and so things you are thinking about all of the technology to make the drop going to 

the plant.  

I saw that with this technology HTA it really reduces drift, but I choose the other technology. The 

strict sprayers because I was thinking on the future you know, and I saw it and I care about the drift 

reduction, but I am using the strict sprayers plus. 

With the big pressure and the large drops and the most important thing is seeing is don't spray when 

it's windy. 

  

Sanne GEERTSEMA 

Have you ever heard of the Green Deal?  

 

Laurentiu (Guest) 

Yes, I have heard about Green Deal and Farm to fork.  

 

Sanne GEERTSEMA 

Yes. Do you know what it will mean for your country? 

 

Laurentiu (Guest) 

This is a nice story, let's say. But it's difficult to achieve.  
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In my opinion, my personal opinion is difficult to achieve. It's hard when you are thinking that you 

must feed a lot of people.  

 

And the is difficult for my country. It's quite difficult and hard to understand because you know when 

they say you must you, the project is to reduce the pesticides with 15% and reduce the chemical 

fertilizer with I don't know 20% for us it's quite interesting from which is you know 50% for from 

what. For us is quite strange to reduce what because we do not apply this big amount of pesticides or 

fertilizers.  

But another thing is strange with a 25% of land must be organic production. 

 

Explanation of the Green Deal and the farm to fork strategy 

 

Sanne GEERTSEMA 

I have some questions about uh, system sustainability on the farm and techniques.  

So, the first thing is, do you have other things to be aware of the climate and sustainability or your 

farm like solar panel panels or something like that. 

 

Laurentiu (Guest) 

No, I am not interesting on the solar panels or in things like that because I'm engineering my 

formation. And I know when I need the power, electricity, I cannot take it from the solar. So solar 

energy and from the from the wind energy because If I need the solar energy, that means my must 

have a lot of batteries. That batteries to build those batteries, which means to destroy a lot of things. 

But you know that things are not are not seen.  

Like then this I know I know that means to find the lithium or other elements which the batteries are 

made off.  

For me, if you are asking me, I am a nuclear power fan.  

 

Sanne GEERTSEMA 

OK, and do you use a task cards or other forms of precision farming? 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes, I am using precision farming. I am using the field view. I don't know I say this is precision farming 

but for is helping me because I'm I can make a lot of prescriptions for planting and fertilizing, and 

now I am trying to use the Agrifac machine for that. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And the residue from the spraying machine. What do you do with that? Do you spray it again on your 

field?  

The leftover product in the tank. 

  

Laurentiu (Guest) 

We will put some water in the spraying tank also on the field. But when we change the herbsides 
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from different crops, we are we are washing the machine in the farm. And do we have a special place 

Let's say, which has a has a septic. How do you call it a tank. 

We are doing this just when we change the crops?  

Because the herbicides are not good for the other crop. 

Sanne GEERTSEMA 

OK, so you have a special place for the machine to wash it. 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And then do you use personal protective equipment like gloves? Masks? 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes, of course we use the gloves and mask, and we made that investment on the Agrifac machine, 

whose which has the pressurized.  

The cabin, you know, for the for the operator to don't inhale the Pesticide in the cabin. 

Sanne GEERTSEMA 

And what do you consider is the most important aspect of safe spraying? 

Laurentiu (Guest) 

I think it is the dosage and the time application.  

And the most important is not leakage from the sprayer. 

And also, and also things like that I explain you and I was talking with my colleague about the time 

because when the temperatures drop up 25 degrees it's not necessary to spraying because the 

leaves of the plants are closed. So that means the pesticide is not entered in the place. 

Sanne GEERTSEMA 

OK. And which spraying techniques are interesting for you and which are not? 

 

Laurentiu (Guest) 

All the spraying technical interesting. But now I am thinking I want to. I like to be always connected 

with the technology and to because in my opinion the technology brings benefits. 

For this reason is the new technology you know, but also, I am farmer, and I am thinking if he's a 

technology is working.  

Keep it.  

Don't throw away. 

Sanne GEERTSEMA 

And in what technique will you invest, if money and other factors don't play a role. 

 

Laurentiu (Guest) 

Agrifac they have they have a system which can see green on brown system. They have cameras on 

the on the Agrifac machine. The Weed-it system. 
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Sanne GEERTSEMA 

So do you think that that the factories are responding well to the changing regulations? 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes, I think they must if they want to be on the market, they must do that. 

Sanne GEERTSEMA 

And do you experience pressure to invest in new techniques? 

Laurentiu (Guest) 

No I do what I think is the best for my farm. 

 

Sanne GEERTSEMA 

And how do you get your information of new spraying techniques? 

 

Laurentiu (Guest) 

From the magazines and from the agriculture’s fairs. 

Sanne GEERTSEMA 

Do you have other factors that influence the choices on the farm so your workers or? 

 

Laurentiu (Guest) 

Yes, and there are a lot of all and other factors when are going to visit another farm, we are looking 

for how they run their company 

 

Sanne GEERTSEMA 

And what stops you to invest further in spraying technology? 

 

Laurentiu (Guest) 

The prizes of the newest techniques. But I’m patient and I am waiting for when the costs will be a 

little less.  

And also, the technology will prove that it's working. 

Sanne GEERTSEMA 

And was motivates you to invest in new techniques?  

What drives you for your business operations? 

Laurentiu (Guest) 

Uh, I'm thinking at the cost reduction, you know, in the terms of time and the economic profile. 

We have some small insects. 

They used to eat the flower of the corn. 

 

Laurentiu (Guest) 

And we must destroy that insect. But the corn is already 2 meters and it's much better to have a 

clearance machine like that. Then to fight, then to stay outside and see I cannot do anything. 
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Sanne GEERTSEMA 

Umm, I guess I ran out of questions, but I don't know if you have something that you want to tell me 

or if you have any questions for me. 

Laurentiu (Guest) 

I hope I answered the questions well enough. 

End of the interview 
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Bijlage 5. Jochum Mansholt 06-05-2022 
S: Wat is u naam? 

J: Jochum Mansholt 

S: En wat voor bedrijf heeft u?  

J: Een akkerbouwbedrijf.  

S: Hoe wordt het bedrijf gerund?  

J: We hebben een b.v. en die hebben we sinds een jaar van de vorige generatie overgenomen. Ik heb 

3 zussen en een neef die zijn de aandeelhouders van het bedrijf en samen met mijn zus dus ik de 

bedrijfsvoering. Zij doet meer op het kantoor het werk en ik meer de aansturing van het bedrijf en 

we hebben hier rond de 10 man personeel rondlopen.  

S: Met hoogseizoen dan meer personeel?  

J: Ja met het hoogseizoen zitten we rond de 15 mensen. Wij hebben voornamelijk pootaardappelen 

en veredeling en dat is vrij arbeidsintensief. 

S: Wat is de bedrijfsgrootte? 

J: Onder de ploeg hebben we 215 hectare aan landbouwgrond, we huren hier 15 hectare bij. We 

bewerken dus 230 hectare. We hebben in de polder ook nog een pachtboerderij dus met alle grond 

zit je dan op 289 hectare.  

S: En wat voor gewassen teel je?  

J: Aardappelen (poot), Wintertarwe, wintergerst, zaaiuien rood en geel, graszaad, veldbonen, 

suikerbieten en nog een beetje erwten.  

S: Heb je een bepaalde grondsoort in het gebied?  

J: Het meeste is lichte klei en zavel. Van 11% tot 43% afslip baar.  

S: Heb je een vaste afleverende partij? 

J: Aardappelen zijn we een gesloten bedrijf in, we kopen hier niks aan want we telen ook zelf de 

miniknollen. Dat is allemaal Europlant. Aardappelveredeling is ook Europlant. Bieten is aan Cosun. 

Uien is vrij zijn diverse handelaren. Veldbonen gaat naar veehouder in de buurt. Tarwe en gerst is 

Hoogland of Mulder Agro.  

S: Heb je ook te maken met een duurzaamheidsgraad van de afleverende partij? Dat je aan bepaalde 

eisen moet voldoen.  

J: Bij uien zie je dat wel als de markt overspannen is. Bij de aardappelen heb je Global gap.  

S: Dan heb ik een aantal vragen over de wet- en regelgeving, denkt u dat u op de hoogte bent van de 

wet- en regelgeving in Nederland op het gebied van spuittechniek?  

J: Ik denk hiervan op de hoogte te zijn.  

S: En wat denk je dat de maatregelen inhouden op het moment?  

J: Je hebt er zoveel. Driftbeperking, maximale afstanden tot de sloot. Wat steeds meer een dingetje 

wordt is dat bepaalde middelen alleen met bepaalde doppen gespoten mag worden.  
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S: Maak je ook gebruik van drift reducerende technieken?  

J: Ja, ik heb de doppen op 25 cm afstand en een verlaagde boom. Ik heb het Airflow 

luchtondersteuning systeem erop. Pulserende doppen.  

S: Wat vind je ervan dat Nederland zich vooral richt op driftreductie?  

J: We hebben veel sloten en watergangen in Nederland dus dat is wel goed. Alleen de onderzoeken 

die ze naar het water doen moeten wat transparanter gemaakt worden. Ook mensen in het dorp 

maken gebruik van gewasbeschermingsmiddelen wat via het riool in het oppervlaktewater terecht 

komt. 

S: Heb je wel eens gehoord van de Green Deal en weet je wat dit voor invloed heeft op het gebruik 

van spuitmiddelen?  

J: Ik heb er wel eens van gehoord maar ik weet niet precies wat het inhoudt.  

S: En heb je wel eens gehoord van de Farm to Fork?  

J: Ja ik heb er wel eens van gehoord maar ik weet niet precies wat het inhoudt.  

S: Ervaar je ook druk vanuit de overheid om door te investeren op de nieuwe technieken?  

J: In zekere zin ja, maar ik heb wel het idee dat we redelijk bij zijn met het bedrijf. We hoeven het dan 

alleen maar bij te houden.  

 

Uitleg over de Green deal en Farm to Fork en wat het inhoudt in Nederland  

 

S: Dan een aantal vragen over de duurzaamheid op het bedrijf, bent u verder bezig met 

duurzaamheid op het bedrijf?  

J: Ja we hebben twee windmolens en zonnepanelen. De schuren zijn goed geïsoleerd, energiezuinige 

ventilatoren, overal ledverlichting, elektrische heftrucks, dat soort dingen. 

S: Ben je op de hoogte van de spuittechnieken op de markt?  

J: Ja, wingsprayer, luchtboom en MacGrow. Dat zijn eigenlijk de drie hoofdgroepen.  

S: Maak je ook gebruik van taakkaarten en precisielandbouw?  

J: Ja ik kan via taakkaarten de doppen apart laten aansturen hier heb ik pulserende doppen dan ook 

op. Voor de rest rijd ik alles op GPS. Met poten heb ik ook voor het eerst op taakkaart gedaan. Maar 

ik ben nu eerst bezig om mijn land goed te krijgen dus ben ik de slechte plekken op het land eerst aan 

het doorspitten om alles goed te maken. De basis is eerst heel belangrijk. 

S: Wat doe je met de restvloeistoffen in de leidingen en in de tank. 

J: Voordeel van de spuit is dat ik bijna geen restvloeistoffen heb. Ik spoel hem een aantal keer in het 

land en dan kan ik door naar het volgende gewas.  

S: En het schoonmaken van de machine zelf?  

J: Dit doe ik in het weiland dan neem ik de hogedrukspuit mee en kan ik de bomen ook uitklappen.  
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S: Maak je ook gebruik van persoonlijke beschermingsmiddelen?  

J: Ja ik heb altijd een spuitpak aan en handschoenen.  

S: Wat vind je het belangrijkste omtrent veilig spuiten?  

J: Zorgen dat je geen mensen tegen je krijgt door niet te spuiten als er veel fietsers zijn. En ook voor 

jezelf zorgen dat je het volgens de regels doet. Voor volgend jaar dat je een fust hebt die op de spuit 

komt om de middelen toe te voegen zodat er minder middel gemorst wordt op het erf.  

S: Op welke technieken zou je investeren als geld en andere factoren geen rol spelen?  

J: Het meer op taakkaart gestuurd systeem. Al vind ik dat er met technieken gewoon een 

verdienmodel aan moet zitten.  

S: Hoe kom je aan je informatie over nieuwe spuittechnieken?  

J: Internet, vakbladen.  

S: Welke factoren beïnvloeden de keuzes op je bedrijf?  

J: Ik luister wel naar mijn werknemers dat als er bepaalde problemen op het bedrijf zijn dat ik dat kan 

oplossen. Daarbij luister ik wel naar hun ideeën en dan kijk ik of het budget ervoor is.  

S: Zijn er dingen die je tegenhouden om door te investeren?  

J: Ja geld en de snel veranderende technieken.  

S: Ik denk dat ik de meeste vragen gehad heb, ik weet niet of je nog aanvullingen hebt.  

J: Nee  

 

Einde interview 
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Bijlage 6. Elwin Kleijn 12-05-2022 
S: Wat is uw naam? 

E: Elwin Kleijn 

S: En u heeft hier een akkerbouwbedrijf? 

E: Ja klopt 

S: En door wie wordt het precies gerund? 

E: Ik doe het akkerbouwbedrijf samen met mijn vrouw en de werkzaamheden doen wij met twee 

vaste medewerkers en twee vaste ZZP’ers. In het hoogseizoen hebben we dan nog wat losse arbeid. 

De hoofdtak van ons bedrijf is de pootaardappelen, dit is 90 hectare. Penen is het tweede gewas met 

ongeveer 20 hectare. Uien is ook ongeveer 20 hectare. Verder hebben we nog suikerbieten, graan en 

soms wordt er graszaad verbouwd en wij doen hiervoor bij een paar bedrijven naast ons bij oudere 

ondernemers waar geen opvolging is ook de rest van de werkzaamheden. Daar doen we het 

spuitwerk, zaaiwerk, oogstwerk. Al met al hebben we hier dan best veel avontuur.  

S: En het selecteren?  

E: De aardappelen doen we alleen voor onszelf.  

S: En wat voor grondsoort zit hier voornamelijk in het gebied? 

E: Lichte zavelgrond tot zware zavelgrond van 10% tot 45%.  

S: En heeft ook vaste afleverende partijen waar u de producten aan levert?  

E: De hoofdzaak is vast maar dat varieert wel van jaar tot jaar, we hebben een vrij brede afzet. Voor 

de aardappelen hebben we vier handelshuizen. Voor de peen hebben we drie commissionairs. Ligt er 

net aan hoe een bepaalde partij is voor wie die het beste geschikt is. Suikerbieten gaat naar Cosun. 

S: Hebben jullie ook te maken met duurzaamheidsgraden van de afleverende partij? Dat je aan 

bepaalde eisen moet voldoen? 

E: Er komt elk jaar een stapje bij. Boven op de global g.a.p. komen weer nieuwe keurmerken. Ik ben 

een beetje anti-keurmerk dus ik loopt niet voorop op dat gebied. Ik denk wel aan de duurzaamheid 

op het bedrijf en ik probeer aan de regelgeving te voldoen. Maar je kan er bijna niet op anticiperen je 

denkt dat je dan wat doet en er mee vooruit kan maar de volgende dag is het alweer anders. 

S: Denkt u dat u op de hoogte bent van de huidige wet- en regelgeving in Nederland?  

E: Nou niet volledig, voor 80-90% wel. Alles te weten maakt je niet gelukkig.  

S: En wat denkt u dat de maatregelen op dit moment precies inhouden?  

E: Hoe hoger de driftreductie hoe dichter je bij de slootkant mag. Zo noem ik dat.  

S: En maakt u ook gebruik van driftreductie?  

E: Ja, ik heb een veldpuit die tot 95% drift kan reduceren.  

S: En wat voor techniek is dat?  

E: 25cm dopafstand, met een verlaagde boom en het HTA-systeem van Agrifac. 
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S: Vindt u het belangrijk dat Nederland zich op de driftreductie focust?  

E: Ik vind het wel belangrijk, maar het is zijn doel ook wel voorbij aan het streven.  

S: Tegenwoordig werken ze ook veel met drukregistratie, maar die hoeft u niet te gebruiken?  

E: Nee en daar ben ik ook wel heel blij om. Voor deze spuit had ik wel een logkast. 

S: Heeft u ook wel eens gehoord van de Green Deal?  

E: Nee wel eens van gehoord maar ik weet niet wat het inhoudt.  

S: Oké dat zal ik later toelichten. Heeft u wel eens gehoord van de Farm to Fork. 

E: Nee  

S: Wat vindt u nu lastig aan de wet- en regelgeving in Nederland?  

E: Dat het zo snel verandert, je kan heel moeilijk op de hoogte blijven.  

S: En ervaart u dan ook druk vanuit de overheid om bij te blijven?  

E: Druk vanuit de overheid valt wel mee. Ik heb er meer moeite mee dat het waterschap controleert 

en boetes uitdeelt.  

 

Uitleg Green Deal en Farm to Fork 

 

S: Is het zo ook duidelijker waar Nederland waarschijnlijk naar toe gaat? 

E: Ja het is nu duidelijk.  

S: Dan ga ik wat vragen stellen over duurzaamheid op het bedrijf. U zei net ik al denk er wel aan. 

Heeft u verder nog in dingen geïnvesteerd om duurzamer te worden? Zonnepanelen of iets 

dergelijks?  

E: Er zit hierachter wel een windmolenpark, dus daarin wel een beetje duurzaam. 

S: En als u kijkt naar duurzaamheid met betrekking tot gewasbescherming?  

E: Ja ik heb geïnvesteerd in een nieuwe spuit. Daarbij vind ik het belangrijk dat sloten en wateren 

schoon blijven. 

S: En maakt u ook gebruik van vormen met precisielandbouw? Taakkaarten en dergelijke?  

E: Niet met taakkaarten wel rijd ik op GPS. 

S: Wat doet u met de restvloeistoffen in de tank als u klaar bent met spuiten? 

E: Mijn buurman heeft net een nieuwe wasplaats met een fytobak dus daar rijd ik hem in en maak ik 

hem schoon.  

S: Maakt u met bijvoorbeeld het vullen van de tank ook gebruik van persoonlijke 

beschermingsmiddelen?  

E: Ja ik probeer meestal handschoenen aan te doen. Mijn vrouw werkt in het UMCG dus daar gebruik 

ik dan van die wegwerphandschoenen van.  
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S: Wat vindt u het belangrijkste omtrent veilig spuiten.  

E: Dat je om je gezondheid denkt.  

S: Dat je verantwoord dus met de spuit omgaat?  

E: Ja 

S: Dan nog een aantal vragen over spuittechnieken. Met welke spuittechnieken bent u bekend? 

E: De meeste technieken ken ik wel. MacGrow heb je AirFlow, HTA, sleepdoek.  

S: Welke technieken vindt u daar interessant van?  

E: Die AirFlow vind ik wel heel mooi maar die gaat niet verder dan 39 meter en ik werk met 45 meter.  

S: Vind u een sleepdoek ook interessant?  

E: Nee ik ben nu al blij dat er niks aan mijn spuitboom blijft hangen dus ik wil niet iets door het gewas 

heentrekken.  

S: Waarop zou u investeren als geld en andere factoren geen rol spelen?  

E: Misschien wel in een AirFlow. Ik vind sowieso een stabiele boom belangrijk.  

S: Denkt u dat uw huidige spuit toekomst vatbaar is?  

E: Heb ik al gezegd het verandert met de dag, maar ik ga er eerst wel vanuit. De komende drie jaar 

gaat hij als het goed is nog wel mee als ik voorzichtig ben. 

S: Denkt u dat machinefabrikanten beter moeten inspringen met technieken op de wet- en 

regelgeving? 

E: Ik denk dat ze het goed doen, als ze niet meegaan wil ook niemand het kopen.  

S: Hoe komt u aan uw informatie over veranderende spuittechnieken?  

E: Vakbladen, internet, bestrijdingsmiddellezingen, via de dealer. 

S: En zit u ook bij een studieclub of iets dergelijks?  

E: Ik zit bij een pootaardappel studieclub, daar hebben we het wel eens over 

gewasbeschermingsmiddelen maar dat is niet de hoofdzaak.  

S: Welke factoren beïnvloeden keuzes op uw bedrijf?  

E: Medewerkers luister ik naar en ook mijn zoons. Ik sta open voor uw ideeën maar het hangt wel af 

van het budget dat er op dat moment is.  

S: En ervaart uw ook steeds meer druk vanuit de maatschappij om te veranderen?  

E: Hier heb ik eigenlijk nog nergens last van terwijl ik wel rondom de dorpen zit. Ik denk daarbij ook 

wel om mijn spuittijden. Dus ‘s ochtends heel vroeg of ’s avonds laat. 

S: Heeft u nog verdere aanvullingen?  

E: Nee op zich niet.  

Einde interview  



72 
 

Bijlage 7. Siemon Wierenga 12-05-2022 
SG: Wie bent u?  

SW: Simon Wieringa  

SG: En u heeft hier een akkerbouwbedrijf?  

SW: Ja  

SG: En u zei net iets met kraanverhuur dus doet u ook een stukje loonwerk erbij? 

SW: Nou nee we zijn echt een akkerbouwbedrijf en niet een loonbedrijf maar we doen wel dingen 

die we hebben en goed kunnen ook wel bij anderen inzetten. Hier adverteren wij niet mee. Dit doen 

we bij collega’s, vrienden of loonbedrijven die een machine te kort komen. Als het kan past het en als 

het niet past doen we het niet. 

We hebben zelf onze hoofdtak dit zijn suikerbieten, aardappelen.  

SG: Hoe en door wie wordt het bedrijf gerund?  

SW: Door mij en mijn vrouw Manon. Manon doet vooral de administratie en we hebben samen het 

overleg. Maar Manon werkt ook buiten de deur en ik doe het landwerk, sleutelen en af en toe de 

administratie (De mestboekhouding en de gecombineerde opgave).  

Ik wil ook niet veel groter worden omdat ik dan meer op de manager rol kom. Maar ik vind het 

spelletje nu veel te leuk. Hiermee bedoel ik de gewassen telen en inschatten wat de opbrengst en 

omzet gaat zijn.  

We hebben ook 1 vaste medewerker en een aantal losse jongens erbij. Onze zoons, we hebben 3 

zoons. De jongste en de middelste willen wel graag boer worden. Hoe we dat gaan invullen zullen we 

zien in de toekomst.  

SG: En wat is u bedrijfsgrootte?  

SW: We hebben een bouwplan van 280-285 hectare. Wil je het bouwplan ook weten?  

SG: Ja dat mag.  

SW: We hebben 110 hectare aardappelen en dit bestaat uit consumptie, zetmeel en pootgoed. 

Daarnaast hebben we 60 hectare bieten, 16 hectare zaaiuien en de rest is tarwe en gerst.  

SG: En wat voor grondsoort ziet hier voornamelijk?  

SW: Ja dit is eigenlijk een beetje tussen klei en veengebied in. We noemen het vaak 

lemigezandgrond, dalgrond en kleiachtige gronden. Dalgrond is de makkelijkste en beste grond. De 

lemigezand grond is ook erg goed maar vraagt iets meer aanpak. Klei of veen is een beetje matig en 

kan je niet alles telen. Dan moet je op het juiste moment de juiste dingen telen.  

SG: En heeft u ook vaste afleverpartijen?  

SW: Ja we hebben veel zetmeelaardappelen dus dat is Avebe, daarnaast hebben we 

consumptieaardappelen dat is voor de friet. Bieten is Cosun. Graan gaat vaak naar Agrifirm of naar 

een particulier. 

SG: Oké dan heb ik wat vragen over de wet- en regelgeving van gewasbescherming. Denkt u dat u op 

de hoogte bent van de landelijke wet- en regelgeving?  



73 
 

SW: Ja dat denk ik wel, teeltvrijezones, de verschillende spuittechnieken, driftreducties, hoeveelheid 

gewasbeschermingsmiddelen gebruik.  

SG: Maakt u ook gebruik van drift reducerende technieken?  

SW: Nou we spuiten met een Agrifac met het HTA-systeem, dit is een standaard HTA met 50 cm. 

Hiermee gaan we naar HTA+ zodat we naar de 95% driftreductie kunnen en dan komen de doppen 

op 25cm en een verlaagde spuitboom. 

SG: En Nederland richt zich inderdaad erg op de driftreductie. Wat vindt u daarvan?  

SW: Ik vind het goed maar het is natuurlijk een slechte regelgeving want de chauffeur op de machine 

bepaald wat de drift is. De chauffeur moet weten wat die doet anders hebben de nieuwste 

technieken geen zin.  

Je moet een boer zien als specialist die weet wat het beste is voor zijn gewas. Je moet het 

vertrouwen hebben dat die het middel kan toevoegen op het juiste moment, de juiste hoeveelheid 

en op de juiste plek. 

Ik mis dat dan ook bij de regelgeving. De kennis die je in jaren en in de praktijk opdoet. De 

regelgeving wordt geschreven achter een bureau. 

SG: En maakt u dan nu ook gebruik van drukregistratie?  

SW: Ja nu nog wel, het hoeft niet meer als de spuit omgebouwd is. Nu hoefde het ook niet omdat we 

overal akkerranden om de percelen hebben. Maar omdat we ook loonwerk spuiten had ik het er wel 

opgezet. Ook vind ik het leuk om te kijken wat ik nou precies doe. 

SG: En heeft u ook wel eens gehoord van de Green Deal en weet u dan ook wat het inhoudt?  

SW: Ja heeft niet alleen invloed op spuittechniek maar op meer in de landbouw. Ik denk niet dat het 

de bedoeling is om Europa af te sluiten als een soort eiland. Te zorgen dat er meer biologische 

landbouw komt maar vervolgens allemaal Polen, mensen uit Tsjechië e.d. naar hier te halen om 

vervolgens onkruid te gaan wieden.  

De Green Deal is heel breed van CO2-reductie, kringlooplandbouw etc. Het is een heel breed pakket 

aan maartregelen waarbij ik nog niet weet of het wel realistisch is. 

SG: En de Green Deal bestaat uit de Farm to Fork strategie onder andere, heeft u daar wel eens van 

gehoord? 

SW: Volgens mij heb ik dat al een beetje aangehaald, op een andere manier onze gewassen 

produceren. 

SG: Ja ik zal dit zo verder toelichten en ook wat Nederland hierop bedacht heeft.  

Wat vindt u lastig aan de wet- en regelgeving in Nederland?  

SW: Ik vind het lastig dat het bedacht wordt door mensen die niet uit de praktijk komen. Het zijn te 

veel regeltjes en die zijn niet doordacht. 

 

Korte uitleg over de Green Deal en Farm to Fork en toelichten hoe Nederland hierop in wil spelen. 
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SG: Bent u verder ook bezig met klimaat en duurzaamheid op het bedrijf?  

SW: Ja, we hebben zonnepanelen. Waterstof kijk ik ook naar. Elektrisch beregenen lijkt me ook 

fantastisch. We hebben moderne schuren met goede ventilatoren die energiezuinig zijn. Ook doen 

we aan minimale grondbewerking. We ploegen nagenoeg niks, maar spitten juist meer. 

SG: Bent u ook bekend met de verschillende spuittechnieken op de markt?  

SW: Ja, pulserende doppen, luchtondersteuning en sleepdoeken ken ik ook. Alleen dat is niet mijn 

favoriete techniek. Sleepdoek smeert meer uit. Ook luchtondersteuning ben ik nog niet helemaal fan 

van want het kost veel brandstof en je creëert meer spuitmomenten en ik weet nog niet of dat per se 

goed is. 

SG: En maakt u ook gebruik van taakkaarten of andere vormen van precisielandbouw? 

SW: Ja we werken ook met taakkaarten en bodemscans. Dit doen we alleen nog niet op plantniveau. 

SG: Kijkt u ook naar de betere bedekking van het gewas? 

SW: Als je als boer weet wat voor middel je spuit weet je ook wat het juiste moment is voor het 

middel. Het juiste moment bij het juiste middel kan je met een conventionele spuit prima uit de 

voeten. En met het toevoegen van olie en uitvloeiers kan je ook veel bereiken.  

SG: En wat doet u met de restvloeistoffen? 

SW: Wij kijken goed naar de volgorde van het spuiten dat ik de route daar ook op aan pas. Je weet de 

oppervlaktes en dan weet je ook precies de hoeveelheid spuitmiddel die je nodig hebt. Daardoor 

hebben we bijna geen restvloeistoffen. We voegen dan nog wel wat extra water toe wat we bij ons 

hebben en spuiten dat nog uit op het gewas. Daarmee spoelen we dan 3 tot 4 keer en dat is het in 

principe schoon, maar mocht ik naar een gewas gaan wat ik gevaarlijk vind of gevoelig voor bepaalde 

stoffen rijd ik eerst naar huis. Dan doe ik een beetje ammonia of cleaner met water in de tank en dan 

ga ik weer terug naar het laatst gespoten perceel en dan spuit ik de tank weer leeg en dan is het 

schoon. De kraan gaat niet op het beton hier open. 

SG: En waar spuit u de machine schoon?  

SW: Wij hebben een onverhard gedeelte, daar spuit ik hem af met een brandweerslang. Dan rijd ik 

hem naar onze spoelplaats en maak ik hem goed schoon. Dan heb ik niet het idee dat er nog middel 

aan zit.  

SG: En maakt u gebruik van persoonlijke beschermingsmiddelen?  

SW: Ja ik doe handschoenen aan, een gewoon overall en een volgelaatsmasker. Die ligt altijd in de 

cabine. Ook zijn er koolstoffilters in de cabine.  

SG: In welke technieken zou u investeren als geld en andere factoren geen rol spelen?  

SW: Ik denk dat we al heel goed op weg zijn. Ik ga niet iets kopen wat geen meer waarde heeft. Ik zou 

nu eerst gaan sparen omdat ik niet weet wat de techniek gaat doen. Het gaat zo snel dat ik liever 

even wacht. 

SG: Denkt u dat machinefabrikanten goed inspelen op de wet- en regelgeving met hun technieken? 

SW: Dat vind ik heel lastig want ik denk dat machinefabrikanten meer moeten samen werken. Nu 

wordt het allemaal heel duur omdat iedereen bezig is het wiel uit te vinden en zo komt er ook geen 

lijn in. Er zijn te veel merken die willen concurreren.  
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SG: Hoe komt u aan informatie over nieuwe spuittechnieken?  

SW: Lezen op het internet, vakbladen.  

SG: Zit u ook bij een studieclub of iets?  

SW: Nou een studieclub wil ik het niet noemen maar met teeltbesprekingen heb je het er wel over. 

Verder krijg je informatie bij dealers vandaan, je collega boeren. Vrienden die ook boer zijn die wat 

nieuws hebben. Maar het internet is zo uitgebreid met filmpjes daar kan je alles op vinden. En ik ga 

ook wel naar landbouwbeurzen.  

SG: Wat is je drijfveer om de bedrijfsvoering aan te passen?  

SW: Zorgen dat er geld verdiend wordt zodat je modern kan blijven, dat je kan uitbreiden en dat je 

goede kwaliteit wil afleveren. Ook is een prettige werksfeer met een leuk machinepark erg 

belangrijk.  

SG: Heeft u ook factoren die de keuzes op het bedrijf beïnvloeden?  

SW: Ja mijn zoons willen ook boer worden dus daar proberen we ruimte voor te geven. 

SG: Ervaart ook druk vanuit de maatschappij om door te investeren?  

SW: Nee wij hebben nog nooit boze mensen op het erf gehad, maar we proberen ook uit te stralen 

dat we een nette boer zijn en proberen rekening te houden met elkaar.  

SG: Ik denk dat ik door de vragen heen ben, heeft u verder nog iets?  

SW: Nee 

 

Einde interview  
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Bijlage 8. Frans Wigchering 12-05-2022 
S: Wat is uw naam? 

F: Frans Wigchering 

S: En u heeft hier een akkerbouwbedrijf?  

F: Ja  

S: En hoe wordt dit gerund?  

F: Zo goed mogelijk natuurlijk, nee we hebben dit jaar in totaal zo’n 435 hectare en dit doen wij 

gemiddeld weg met zen drieën. Het grootste voordeel hierbij is dat we alle grond in een straal van 3 

km om de boerderij hebben. 

S: U runt het met zijn 3en zei u, wie zijn dat?  

F: Nou Cor en ik doen het meeste werk en zijn er fulltime en mijn vader van 74 is er voor hand- en 

spandiensten. En in drukke tijden is er dan ook een ZZP’er bij. 

S: En wat voor gewassen teelt u?  

F: Voornamelijk zetmeelaardappelen, maar ook suikerbieten, uien, tarwe en gerst.  

S: En heeft u dan ook vaste afnemers?  

F: Ja, Avebe en Aviko voor de zetmeelaardappelen, Bieten Consun, uien kan verschillen, tarwe gaat 

rechtstreeks naar een varkenshouder en gerst gaat naar Agrifirm.  

S: En wat voor grondsoort zit hier voornamelijk?  

F: Dalgronden, versleten dalgrond. Zand met hoge organische stof.  

S: En van de afleverende partij hebben die een bepaalde duurzaamheidsgraad? Of eisen op het 

gebied van duurzaamheid?  

F: Ja zeker, Avebe en Consun wel. Uien en graan niet.  

S: Dan wat vragen over de wet- en regelgeving van spuittechniek. De eerste daarbij is denkt u dat u 

op de hoogte bent van de landelijke wet- en regelgeving?  

F: Ik denk dat we het redelijk weten, we weten 80-90% denk ik wel.  

S: Oké en wat denkt u dat de maatregelen inhouden op het moment?  

F: Met het oog op driftreductie? Teeltvrijezones en dat soort dingen? Dat hebben we goed voor 

elkaar en de begeleiding van Agrifirm die stellen voor mij een plan op, ze weten wat voor 

spuittechniek ik heb dat voeren ze en dan vallen bepaalde middelen al af.  

S: En dat maakt u dus gebruik van driftreductietechnieken?  

F: Ja, wij hebben een spuit van Agrifac met HTA en doppen op 25 cm en daarbij dan ook een 

verlaagde boom.  

S: Dan hoeft u dus ook geen drukregistratiekast te gebruiken?  
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F: Nee, hij zit er wel op. Toen we de techniek hadden was deze nog niet goed gekeurd daarom 

hebben we wel het kastje erop zitten. We hoeven het niet meer te gebruiken pas als we teruggaan 

naar 50cm dopafstand, maar dat gaan we nooit. 

S: Nederland richt zich inderdaad op die driftreductie, wat vinden jullie daarvan?  

F: Wel terecht, als je ziet hoe we nu spuiten met veel minder druk. Het effect is niet slechter. Het 

resultaat is nog steeds goed. Wij proberen hierbij dan ook de nieuwste techniek binnenboord te 

houden. 

S: En hebben jullie wel eens gehoord van de Greendeal?  

F: Van Timmermans? Jawel. 

S: En weet u ook wat deze inhoudt?  

F: Geitenwollensokkenverhaal, hij wil naar 25% biologische landbouw in Europa. Ik heb mij hier 

verder niet echt in verdiept. We lopen niet voorop maar zijn volgend. 

S: Vind u dingen ook lastig aan de wet- en regelgeving in Nederland?  

F: Ja het wordt steeds meer, er komen steeds meer regels bij en er valt niks af. Je moet steeds meer 

bijhouden en je hebt steeds meer controlerende instanties.  

S: En ervaar je dan ook druk van de overheid om je bedrijfsvoering aan te passen? 

F: Nee ik ben wel op de hoogte van de regels en ik houd mij hieraan. Ik heb dus niks te verbergen. Er 

kan altijd iets niet goed gaan maar dat is niet moedwillig. 

S: Korte toelichting van de Green deal en Farm to Fork.  

F: Gedeelten wist ik wel, maar ik heb mij hier dus niet echt in verdiept. Je hoort wel eens wat en je 

leest wel eens wat. Ik bekijk het eerst per jaar en dan denk ik niet al aan 2030.  

S: Dan nog een vraag over duurzaamheid op het bedrijf, zijn jullie hier verder nog mee bezig? 

Bijvoorbeeld door het aanleggen van zonnepanelen.  

F: We hebben zonnepanelen en ja dat is duurzaam maar er zit ook een rekensommetje achter. 

Iedereen wil wel duurzaam zijn, maar het moet niet te veel geld gaan kosten. 

S: En de duurzaamheid op het gebied van gewasbescherming? U zei een spuit met HTA maar zijn er 

verder nog dingen?  

F: Wij hebben wel de gedachte van wij spuiten niet tenzij het nodig is. Niet meer dan noodzakelijk 

ook met het oog op doseringen en wordt gekeken naar de weersomstandigheden. Ook werken wij 

met fytoftora resistente gewassen in de aardappelen om zo ook minder te hoeven spuiten.  

S: En zijn jullie op de hoogte van de spuittechnieken die op de markt zijn?  

F: Ja redelijk. Wij hebben de beste uitgezocht. Verder kennen we ook wel de wingsprayer 

(sleepdoek), Mac Grow, luchtzakken. Agrifac met die ventilatoren. Luchtondersteuning in de 

vloeistofdoppen. 

S: En maken jullie ook gebruik van taakkaarten of andere precisielandbouwtechnieken?  

F: We hebben het erop zitten maar gebruiken het niet, we rijden wel op GPS om rechte lijnen te 

zetten, maar nog niet op basis van hoogtekaarten o.i.d. op plant specifiek niveau.   
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S: Kijken jullie verder dan ook hoe je een betere bedekking kan krijgen met je spuitmiddelen?  

F: We hebben een Agrifac dan kan het toch niet beter! Maar nog niet op plantniveau.  

S: Voegen jullie ook spuit additieven toe? Of oliën? 

F: Ja uitvloeiers. 

S: Wat doen jullie met de restvloeistoffen in de tank? Rijden jullie die uit?  

F: We rijden het uit op het land maar we hebben eigenlijk geen restvloeistoffen in de tank. We kijken 

naar hoe groot het perceel is en hoe groot het perceel is. De Agrifac die doseert zo precies dat wij 

eigenlijk niks overhouden. Met 32 hectare komen we altijd precies uit. 

S: En als de machine schoongemaakt wordt?  

F: Dan doe we dit op een onverhard terrein (gras). We hebben vorig jaar maar één keer de spuit 

schoongemaakt. We denken ook om hoe we het rondje maken, eerst de uien en dan bijvoorbeeld de 

aardappelen. Dan denk ik erom dat ik niet gelijk in de bieten ga. Met het spoelprogramma twee keer 

erdoor zie je niks meer terug van reststoffen. 

S: Dragen jullie ook persoonlijke beschermingsmiddelen?  

F: We hebben handschoenen en maskers in de spuit liggen, het is eigen verantwoordelijkheid of het 

gebruikt wordt. Maar doordat er oplosbare zakjes en dergelijke zijn heb je weinig blootstelling met 

de middelen.  

S: En wat is belangrijkste volgens jullie omtrent veilig spuiten?  

F: Spuiten onder de goeie weersomstandigheden. Op het juiste moment spuiten. Bij percelen achter 

de huizen niet vrijdagmiddag om 4 uur doen maar doe dat gelijk in de ochtend. Je moet ook weten 

waarmee je werkt, dus ook regelmatig naar een voorlichting of bijeenkomst gaan om ook je kennis 

up to date te houden.  

S: Zijn er nog bepaalde technieken die jullie heel erg interessant vinden? En zijn er ook juist 

technieken die jullie niet interessant vinden?  

F: Sleepdoek dus niet. Die MacGrow hebben we in het begin heel erg naar gekeken en waren we ook 

van gecharmeerd maar het systeem werkt dan niet in de uien dus is het toch minder interessant. 

Daarom was de Agrifac HTA toch interessanter. 

S: In welke spuittechniek zouden jullie investeren als geld en andere factoren geen rol spelen? 

F: AirFlow, en dan dus dat hij op meer dan 39 meter kan. De AirFlow vinden we op dit moment het 

mooiste systeem dat er is. Dan willen we hem dus wel op 48 meter. 

S: Denkt u dat uw huidige spuit toekomstbestendig is? Of hoeveel jaar denkt u dat de spuit mee kan? 

F: Volgens mijn begroting nog 10 jaar, maar dan moet de wet- en regelgeving dat wel toelaten.  

S: Denkt u dat machinefabrikanten goed inspringen op de veranderende wet- en regelgeving?  

F: Ja als je de machine wil verkopen moet je wel het beste in je programma hebben.  

S: Hoe komen jullie aan informatie over nieuwe spuittechnieken? 

F: Internet, vakbladen, opendagen, vertegenwoordigers, collega’s en de ervaringen.  
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S: En heb je ook een studieclub of iets?  

F: Jawel 

S: Wat is je grootste drijfveer om de bedrijfsvoering te veranderen? Of juist niet te veranderen?  

F: Werkplezier en ik moet geld verdienen dus het is ook een economisch gebeuren. Als er minder 

binnen komt heb je ook minder enthousiasme. En het stuiteren op oude machines en de efficiëntie is 

hier ook erg belangrijk. We hebben een goed up to date machinepark. Wij hebben arbeidsextensieve 

gewassen. We hoeven niet te selecteren in de zetmeelaardappelen. Het meeste handwerk zit bij ons 

in de uien.  

S: Ervaar je nog druk van je eigen omgeving om te investeren?  

F: Wat we wel hebben gedaan is de inrit vernieuwen omdat we vier kleine kinderen hebben lopen. 

Dit was dus puur voor de veiligheid. Dit was wel omdat hier druk achter zat van mijn vrouw.  

Mestbassins proberen we ook op een plek te plaatsen dat het voor de buurt fijn is. Dat we nadenken 

waar het transport langskomt en ook waar de geuren zitten dat dit niet tegen de buren aanligt.  

S: Zijn er nog dingen die je tegenhoudt om te investeren in de nieuwste technieken?  

F: Ik denk op dit moment niet want ik denk dat we het nieuwste van het nieuwste hebben. Wat wel 

een dwanginvestering wordt is een nieuw soort fustenreiniger. Dit is binnen een paar jaar verplicht 

en dan worden de middelen ook in die verpakkingen geleverd dus dan moet je wel. 

Einde interview. 

 

 


